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Vážení spoluobčané, sousedé, přátelé.  

Připomínáme si Den vzniku samostatného 
československého státu 28.  října, Den válečných 
veteránů 11.  listopadu a  Den boje za  svobodu 
a  demokracii 17.  listopadu. Každý národ má svou 
historii a  na  pozadí válečných konfliktů je vhodné si 
uvědomit, jak dobře se  máme a  že svoboda 
a  demokracie nejsou samozřejmostí. Bez velkých 
osobností, hrdinů a  obětí nás konzumní uspěchaná 
doba nechá uvíznout v  každodenních povinnostech. 
Dík patří pořadatelům kulturních, sportovních 
a  společenských akcí za  příležitost potkat se, 
popovídat si a  podělit se  o  radosti a  strasti 
s vybočením z všedních dní.  

S  opravenou sochou sedláka plánujeme k  výročí 
250  let od  selských rebelií besedu, trhy, rekonstrukci 
událostí a  uctění památky na  poslední březnový 
víkend příštího roku. 15. února 2025 je v kalendáři již 
tradiční masopust s průvodem a zabijačkovými hody.  

Za naše nové občánky jsme sázeli lípy při obnově 
aleje v  Žiželické ulici, ovocné stromy v  sadu 
u kruhového objezdu za Lidlem a navíc i muchovníky 
v Klicperově a Kozelkově ulici pro zastínění veřejného 
prostoru. Společně s  panem místostarostou jsme 
dětem a  rodičům popřáli hlavně zdraví a  štěstí 
v  rodinách plných lásky a  pochopení. Slavnostní 
přípitek a požehnání pana faráře bylo milou součástí 
celého setkání.  

Pravidelná činnost a  akce střediska sociálních 
služeb v  terénu a  také v  Říhově domě vedou 
k aktivizaci klientů, seniorů a propojení všech generací 
třeba u  vyprávění, rukodělných činností, přednášek 
nebo her či kvízů s drobným občerstvením.  

Bohužel některá zeleň a  stromy dle posouzení 
dendrologů dožívají a  je třeba je nahradit. Příkladem 
jsou túje ve  starém urnovém háji na  hřbitově, kde 
větve a  kořeny ničí náhrobky, a  vlastníci hrobů si 
opakovaně na tento stav stěžují.  

Zastupitelstvo města rozhodlo o  daru obci 
postižené povodní. Rada města vybrala na doporučení 
krizového řízení kraje obec Holčovice. Díky včasnému 
objednání jsme rychle doplnili pytle na  proti-
povodňová opatření. V  rámci možností jsme 
připraveni, ovšem přírodu musíme respektovat. Pro 
vnitřní kontrolu instalujeme na  zkoušku ve  třech 
veřejných budovách dálkové odečty vodoměrů 
s kontrolou zvýšeného průtoku v případě havárie.  

Z  internetu jsme se  dozvěděli, že Úřad práce ČR 
zruší 83 poboček. Společně třeba s  Hořicemi, 
Poděbrady nebo Litomyšlí je Chlumec nad Cidlinou 
také na seznamu. Jednoznačný nesouhlas a rozhořčení 
s  postupem státu jsme s  dalšími starosty tlumočili 
řediteli Úřadu práce ČR i vládě. Příslibem je zveřejnění 
návodu pro žadatele, fungující online aplikace pro 
podávání žádostí a  poradenské místo jeden den 
v  týdnu v  našem městě. Zeštíhlení České pošty 
a  finančního úřadu doléhá na  občany stejně jako 
podstav Policie ČR. Se  Svazem měst a  obcí ČR 
připomínkujeme legislativu související například 
s digitalizací stavebních úřadů, zálohováním vratných 
obalů, financemi…  

Dobrou zprávou je možnost podání daňového 
přiznání z nemovitých věcí dne 23. ledna 2025 a daň 

SLOVO STAROSTY
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Na základě poptávky po  stavebních pozemcích, 
probíhající výstavbě nových bytů a připravované další 
bytové výstavbě je třeba, aby město drželo s  develo-
pery krok i ve výstavbě občanské vybavenosti. Snahou 
města je, aby na  občanskou vybavenost přispěly 
v  maximální míře i  developerské firmy, prostřed-
nictvím kterých bytová výstavba probíhá.  

Město se  v  současné době zabývá možností 
navýšení kapacity školských zařízení, a  to jak 
mateřských školek, základní školy, školní jídelny, tak 
i  zařízení pro volnočasové aktivity mládeže. Perma-
nentně hledá možnosti, jak ve  městě rozšířit 
a  zkvalitnit zdravotnické služby. Současně s  tím 
se  snaží svým občanům zajistit i  podobný komfort 
v  nakupování, jaký mají občané ve  větších městech. 
Z  toho důvodu město přivítalo nabídku developera, 
který je ochoten vlastním nákladem na  pozemku, 
který koupil od  města za  tržní cenu (podpořenou 
znaleckým posudkem), postavit retailový park 
se skupinou obchodů, za kterými doposud museli naši 
občané dojíždět. Developer navíc na  své náklady 
napojí celý areál na veřejné komunikace ve vlastnictví 
města tak, aby se  občané dostali bezpečně k  obcho-
dům, aniž by museli použít motorové vozidlo, a  to 

včetně vybudování veřejného osvětlení. Vzhledem 
k  tomu, že město není investorem a  ani na  výstavbě 
nijak finančně neparticipuje, nemá zásadní vliv 
na  strukturu obchodů, kterými bude retailový park 
obsazen. Věříme však, že developerem představená 
struktura obchodů a  rozšíření sortimentu (potraviny, 
elektro, lékárna, potřeby pro domácnost, drogerie, 
občerstvení, zverimex, obuv, sport…) bude občanům 
vyhovovat. Na  sociálních sítí probíhají debaty 
o  potřebnosti nebo nepotřebnosti této investice. 
Podobné diskuze probíhaly i  o vhodnosti výstavby 
PENNY marketu nebo prodejny Lidl a  čas ukázal, že 
neumožnit jejich výstavbu v  rámci konkurence 
a  dostupnosti služeb by bylo chybou a  určitě ne 
ve  prospěch občanů města. Nechme i  zde, aby čas 
ukázal oprávněnost, nebo neoprávněnost tohoto 
investičního záměru.  

V  rámci diskuzí o  připravované výstavbě retailo-
vého parku se objevují i návrhy, aby město postavilo 
krytý bazén, zimní stadion. Objektivně je nutno 
přiznat, že není problém za  přispění úvěrů tato 
zařízení postavit, ale velkým problémem je ufinan-
covat jejich provoz v rámci městského rozpočtu. Tato 
zařízení jsou pro rozpočet města vždy vysoce ztrátová 

RETAILOVÉ CENTRUM „NAD KRUHÁKEM U LESA“

z  příjmu fyzických osob dne 25. března  2025 
na radnici v Chlumci nad Cidlinou.  

Připravovaný rozpočet letos v rekordní výši výdajů 
počítá s  opravou komunikací a  chodníků, dostavbou 
zázemí pro volnočasové aktivity, pavilonem pro 
dětskou skupinu, příspěvkem na  novou čistírnu 
odpadních vod nebo se stavebními úpravami 
v mateřské a základní škole. Otazník visí nad renovací 
sokolovny, kdy právní rozbor radí investovat do vlastní 
budovy. Podmínkou zastupitelů je tedy převzetí 
majetku od Sokola, o čemž se jedná.  

Adventní čas je čas kouzelný, plný dětských 
úsměvů, rozzářených očí a  prostoru pro společné 
chvíle s blízkými. Buďme prosím rádi za to, co máme. 
Neberme vše jako samozřejmost a  važme si 
i  obyčejných věcí, bez zbytečného škarohlídství. Je 
mnoho věcí ve  městě, které se  daří posouvat 

a  vylepšovat. V  základní škole jsme opravili okna 
a  vytvořili pro prvňáčky nové prostory, předláždili 
vybrané chodníky a  křižovatku s  chytrými semafory 
Pražská–Kozelkova–Palackého, investujeme do 
bytového fondu, zdravotního střediska, dokončili jsme 
výměnu svítidel veřejného osvětlení a elektroinstalace 
v  mateřské škole, podporujeme spolky, organizace, 
kulturu, sport a společenské dění.  

Děkuji za spolupráci všem dobrým lidem, kolegům 
zastupitelům, zaměstnancům úřadu, příspěvkových 
organizací či složek, kteří přispívají k vylepšení chodu 
našeho města. Popřejme si nejen do  dalšího roku 
pevné zdraví, spokojenost a lásku.  

Mgr. Vladan Kárník 
starosta města
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 Výpis z usnesení  
49. zasedání rady města  
konaného dne 21. 10. 2024 

Rada města: 
• Schvaluje uzavření Smlouvy o  budoucí smlouvě 

o  zřízení věcného břemene a  dohody o  umístění 
stavby č. IV-12-2028474/SOBS VB/1 (K_HK, CHLUMEC 
N.C., P.Č. 1317/5, SMYČKA) mezi městem Chlumec 
nad Cidlinou a  ČEZ Distribuce, a.s., IČO: 24729035 
za cenu 3.200,00 Kč + DPH. 

• Neschvaluje zřízení sjezdu z  účelové komunikace 
k Říhovu domu na pozemku st. 324 v k. ú. Chlumec 
nad Cidlinou dle předložené studie „Novostavba 2 
apartmánů, sjezd Rooseveltova čp. 64, Chlumec nad 
Cidlinou“. 

• Schvaluje umístění zpomalovacích retardérů 
na pozemcích parc. č. 343/23 a 343/28 v k. ú. Lišice 
dle předložené žádosti. 

• Schvaluje Dodatek č. 2 na  akci „Chodníky a  SSZ, 
kř ižovatka K1 Pražská–Kozelkova/Klicperova 
Palackého, přechod P1 Kozelkova–Smetanova“ 
se  Společnost pro Chlumec nad Cidlinou (KVIS 
Pardubice a.s., Rosice 151, 533  53  Pardubice, IČO: 
46506934 a  ELTODO, a.s., Praha 4, Lhotka, 
Novodvorská 1010/14, IČO 45274517), zastoupené 
vedoucím společníkem KVIS Pardubice a.s. 

• Schvaluje Dodatek č. 1 a  změnové listy včetně 
rekapitulace pro konečné vyúčtování akce „Oprava 
chodníku ul. Žiželická a  zadláždění parku u kostela 
Nejsvětější Trojice“ s  firmou IS-PK KEY s.r.o., 
Trmačov 171, 666 01 Tišnov, IČO: 7852886. 

a  je nezbytné ztrátu vždy z  rozpočtu města dofinan-
covat, ale následně je nutné říci, která činnost města 
bude o  tyto peníze krácena. Současně je třeba mít 
na  paměti, že při velikosti našeho města by tato 
zařízení nenašla ani plného využití. Např. stotisícový 
Hradec Králové má dva kryté bazény (plavecký 
a  rekreační). V přepočtu na počet obyvatel ve vztahu 
k  našemu městu by jich měl mít deset. Vzhledem 
k  poloze našeho města, kdy máme v  dojezdové 
vzdálenosti cca 35  minut bazén v  Hradci Králové, 
Pardubicích, Kolíně, Lázních Bohdaneč, Nymburce, je 
těžko zdůvodnitelné stavět krytý bazén v Chlumci nad 
Cidlinou. Podobné je to se  zimním stadiónem (Nový 
Bydžov, Hradec Králové, Pardubice, Kolín, Poděbrady, 
Nymburk).  

Další otázkou je výstavba střední školy nebo 
lékařských zařízení. Učňovské obory cukráři a  řezníci 
SŠTŘ Nový Bydžov sídlí v  Nádražní ulici s  možností 
rozšíření v areálu. Střední školy stát spíše slučuje, než 
by zřizoval nové. Rezervní území Na Bejkovce počítá 
v docházkové vzdálenosti z centra i s možností stavby 
školských zařízení, sportovišť a  parku. Součástí 
projektované zástavby po  Rezonanční pile je 
zdravotnické zařízení, smlouvy s  lékaři a  zavedení 
nových praxí řeší ovšem pojišťovny. Jednání dále 
probíhají.  

Mgr. Vladan Kárník 
starosta města

ZASEDÁNÍ RADY MĚSTA
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Informuje, že je možnost podat daňové přiznání k dani z nemovitých věcí a k dani z příjmů na: 

   Městském úřadě v Chlumci nad Cidlinou v době od 8 do 17 hodin. 

                Daň z nemovitých věcí       23. 1. 2025      
                Daň z příjmů                    25. 3. 2025

• Schvaluje uzavření Smlouvy o  smlouvě budoucí 
o realizaci napojení 18 stavebních parcel na Krašově 
na el. energii s firmou ČEZ Distribuce, a.s., Teplická 
874/8, Děčín IV – Podmokly, 405  02 Děčín, IČO: 
24729035. 

• Schvaluje dodavatele a  smlouvu o  dílo na  akci 
„Oprava chodníků v ul. Družstevní“ IS-PK KEY s.r.o., 
Trmačov 171, 666 01 Tišnov, IČO: 7852886. 

• Jmenuje, s účinností od 1. 1. 2025 vedoucí odboru 
výstavby a  životního prostředí Městského úřadu 
Chlumec nad Cidlinou Bc. Janu Radoňovou. 

• Schvaluje, v  návaznosti na  usnesení zastupitelstva 
24/15/24, poskytnutí finančního daru ve  výši 
100.000,00 Kč pro Obec Holčovice, č.p. 44, 793  71 
Holčovice, IČO: 00295990 (obec postižená v  září 
2024 povodněmi). 

• Schvaluje realizaci projektu Šablony II – „Podpora 
do  MŠ Beruška“ z  Operačního programu EU – OP 
JAK. 

Výpis z usnesení  
50. zasedání rady města  
konaného dne 4. 11. 2024 

Rada města: 
• Bere na  vědomí přerušení provozu v  obou 

mateřských školách v  době vánočních prázdnin 
v termínu 23. 12. 2024 až 3. 1. 2025. 

• Doporučuje ředitelce Základní školy, Chlumec nad 
Cidlinou, okres Hradec Králové přidělit zakázku 
malého rozsahu na akci „Nákup 21 ks tabletů“ firmě 
DLNK s.r.o., Nové Město nad Metují, T.G. Masaryka 
1427, 549 01 Nové Město nad Metují, IČO: 26012162. 

• S chvalu je u ko nče n í p a c h tov n í h o vz t a hu 
na pozemky parc. č. 820/1 a 820/13 v k. ú. Chlumec 
nad Cidlinou dohodou k 30. 11. 2024 (smlouva 
o zemědělském pachtu ze dne 29. 9. 2021). 

• Schvaluje uzavření dodatku č. 1 ke  smlouvě o dílo 
na  akci „Most ul. Zapečská, Chlumec nad Cidlinou 
DUSP + PDPS + IČ“ s  MDS projekt s.r.o., Förstrova 
175, 566 01 Vysoké Mýto, IČO: 27487938. 

• Schvaluje zadávací dokumentaci k podání nabídek 
na  podlimitní zakázku „FVE města Chlumec nad 
Cidlinou“. 

• Schvaluje, na  základě předložené cenové nabídky, 
objednání služby online odečtu (u Královéhradecká 
provozní, a.s., IČO: 27461211), která bude poskytovat 
informace o  spotřebě a  nadlimitních odběrech 
u vybraných míst. 

• Schvaluje, v  návaznosti na  usnesení 15/48/24, 
Smlouvu o dílo („Základní umělecká škola Chlumec 
nad Cidlinou – kompletní projektová dokumentace“) 
Ing. Pavel Kubík s.r.o., Vrchlického 816, Chlumec nad 
Cidlinou IV, 503  51 Chlumec nad Cidlinou, IČO: 
27525341. 

• Bere na  vědomí výroční zprávu zř ízené 
příspěvkové organizace Základní škola, Chlumec nad 
Cidlinou, okres Hradec Králové za rok 2023/2024. 

Jana Jelínková  
asistentka starosty

Finanční úřad pro Královéhradecký kraj 
Územní pracoviště Hradec Králové 
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Směsný komunální odpad              
(černé a plechové nádoby) 

Měsíční svoz (modré známky) 
- 1 x za 4 týdny – rozpis viz níže: 

14 denní svoz (žluté známky) 
- 1 x za 2 týdny – rozpis viz níže: 
- Chlumec nad Cidlinou, Kladruby:          sudý týden 
- Lučice, Pamětník:                                   lichý týden 

Kombinovaný svoz (červené známky) 
- Od 41. týdne roku do 20. týdne následujícího roku 

(zimní režim) 1 x týdně 
- Od 21. týdne do 40. týdne kalendářního roku (letní 

režim) 1 x za 14 dní 
- Pro Chlumec n. C. je svoz přes léto v lichém týdnu. 
- Pro Lučice a Pamětník je svoz v sudém týdnu. 

Týdenní svoz (zelené známky) 
- každý týden 

Pytle Marius Pedersen 
- sběr pytlů vždy při 14 denní svozu tzn.: 
 Chlumec nad Cidlinou, Kladruby:          sudý týden 
 Lučice, Pamětník:                                   lichý týden 

Označení popelnic: 
Velká trvalá známka příslušné barvy dle četnosti svozu   

 !!! Ostatní staré známky  
z popelnic prosíme odstranit!!! 

POZOR změna ve svozu papíru (přidána 4. středa)

INFORMACE O SVOZECH POPELNIC  
(PLATNÉ OD 1. 1. 2025)
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SVOZOVÉ DNY
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POZOR ZMĚNA V MĚSÍČNÍM VÝVOZU (PLATNOST OD 01. 01. 2025)
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VEŘEJNÉ SBÍRKY KONANÉ MĚSTEM  
CHLUMEC NAD CIDLINOU

JSDH CHLUMEC NAD CIDLINOU

Veřejná sbírka „Kostel sv. Voršily  
v Chlumci nad Cidlinou“  

– pomoc církvi při záchraně této kulturní památky 

Sbírka je povolena Krajským úřadem Králové-
hradeckého kraje Osvědčením o přijetí oznámení 
o  konání veřejné sbírky č. j. KUKHK-29969/SKZ/
2019-2. 

Veřejná sbírka probíhá od 24. 10. 2019 formou 
shromažďování příspěvků na bankovním účtu  
č. 123-422510297/0100. 

Příspěvek v hotovosti je možné vložit na účet pouze  
v součinnosti s finančním odborem města Chlumec 
nad Cidlinou.  

Veřejná sbírka „V a n e s k a“ (Vanesa Sergejeva)  
 - pomoc s hrazením léčebných nákladů při 
mimořádně těžkém zdravotním postižení 

Sbírka je povolena Krajským úřadem Králové-
hradeckého kraje Osvědčením o přijetí oznámení o 
konání veřejné sbírky č. j. 13073/VZ/2012. 

Veřejná sbírka probíhá od 1. 9. 2012 formou 
pokladniček a shromažďováním finančních 
prostředků na účet: 
Pokladnička – stálé umístění pokladničky je  
v budově radnice na správním odboru – pokladně, I. 
patro 
Na bankovní účet  č. 107-3044150207/0100

Administraci sbírek provádí finanční odbor města Chlumec nad Cidlinou, který Vám na vyžádání vystaví 
potvrzení o přijetí daru či darovací smlouvu.  

Kontakt na e-mailové adrese a telefonu: spicakova@chlumecnc.cz, telefon 495 703 878 
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1. To si tak člověk řekne, jak je „tohle“ možné. 
Hlídka přijala telefonát od vlakvedoucího, který 
žádal o součinnost, neboť má ve vlaku muže, 
který mu má zaplatit pokutu a nemá u sebe 
doklad totožnosti. Hlídka u vlaku zjistila, že se 
jedná o hlídce známého místního bezdomovce. 
Překvapením však bylo, že dotyčný neměl platit 
pokutu za jízdu na černo. Nějakým zázrakem se 
stalo, že měl zakoupenou platnou jízdenku, ale asi 
mu tolik čestnosti neudělalo dobře, a tak se 
rozhodl spáchat jiný pokutovatelný čin, kdy 
nastupoval do vlaku poté, co se již rozjížděl. Budiž 
mu pokuta náležitým trestem. 

2. Telefon zvonící v pátek odpoledne signalizuje často 
problém ve smyslu odchytu psa. Před víkendem 
totiž jako naschvál psi vybíhají ze svých domovů 
v naději na získání víkendového pobytu v 5* hotelu 
za městským úřadem, kdy je jim věnována veškerá 
péče od strážníků, kteří si chtěli užít výjimečně 
volného víkendu bez služby, zatímco několikrát 
denně ve svém volnu přibíhají ke kotci naplnit 
misky a vyvětrat močové měchýře hotelových 
návštěvníků. Telefonát v páteční odpolední hodině 
začínal přesně, jako jindy. „Dobrý den, jsem na 
procházce s kočárkem na lukách a volně tu 
pobíhá…,“ strážník už automaticky sahá po 
piškotech a vodítku, zatímco se k jeho překvapení 
ze sluchátka ozve „…kůň!“ Vykulené oči ničemu 
nepomohly, a tak se strážníci kvapem začali 
přemísťovat na luka, přemýšlejíc, jak asi ustájí 
koně v tom malém kotci pro psa, kam asi půjdou 
pro slámu a kdo z nich na tom koni vlastně pojede 
z luk na služebnu. Okamžitě při podjetí železnič-
ního mostu na luka spatřili strážníci scénu: Uřícená 
kobylka již z posledních sil cválala trávou podél 
valu, zapřáhnutý vozík za ní poskakoval a zel 
prázdnotou a v dáli přes luka uháněl vyválený 
zchvácený malý mužík. Uprchlici již šel naproti 
další muž z právě zaparkovaného vozu. Strážníci 
doběhli k muži a pomohli mu vyděšenou klisnu 
chytit. Měla poraněnou nohu a byla celá schvá-
cená. Za chvilku na místo dorazil i vyválený mužík-
žokej, kterému se klisna splašila, vysypala jej 
z vozíku a uháněla vstříc dobrodružství. Hlídka se 
dozvěděla, že trénovali na zítřejší dostih, ve kterém 
měli závodit. Jelikož se neposlušná holčička 

rozhodla závodit o den dříve, 
bude si muset na další dostih 
počkat, než se jí noha zahojí. 
3. Neshody jsou součástí běžného 
života jak normálních občanů, tak 
bohužel i bezdomovců. A tak se 

při jedné neshodě stalo, že si zamilovaný pár 
projevoval lásku natolik, až všem přítomným tekla 
z nosu krev. Podpořena „Javořinkou“ vyrazila však 
v záchvatu vzteku hlavní iniciátorka konfliktu 
nahlásit napadení na služebnu městské policie. 
Jelikož byli strážníci zrovna venku, chytla dotyčná 
rapl a zaneřádila celou chodbu před služebnou 
blátem a krví z nosu, neboť si ji otírala rukama, 
kterýma máchala všude kolem sebe. Než strážníci 
dorazili na popud zavolání zaměstnanců úřadu, 
bezdomovkyni se v hlavě všechno přeplo. Najed-
nou nechtěla vůbec nic řešit, sebrala se a utekla. 
Zaneřáděnou chodbu s ní hlídka řešila později, 
když byla ve střízlivějším stavu. Přesto, že tento 
přivlečený, původně keltský svátek strážníci 
neslaví, měla služebna městské policie jako jediná 
na městském úřadě pravou halloweenskou 
výzdobu! 

4. Množí se stížnosti na neukázněné řádění 
mladistvých na jízdních kolech a koloběžkách 
v  různých částech města. Jde hlavně o jízdu po 
chodníku, kde jsou ohrožováni chodci, a také 
o ničení majetku v blízkosti vchodů. Doslechli jsme 
se, že partička dětí prohlašuje, že „si můžou dělat, 
co chtěj, protože je stejně nikdo nepotrestá“. Opak je 
však pravdou. Kamerový systém ve městě funguje, 
takže pokud budou hříšníci zastiženi, ať už 
strážníkem, nebo kamerovým systémem, věc bude 
následně řešena s rodiči. Apelujeme tedy na 
všechny rodiče, aby svým dětem vysvětlili 
případné důsledky jejich chování. 

5. Jako každý rok, půlrok, někdy i méně, žádáme 
občany, majitele nemovitostí, zahrad a hlavně 
rostlin sahajících nad městské chodníky, aby si tyto 
rostliny zkontrolovali a případně ostříhali tak, aby 
po chodníku projela technika na vyhrnování 
sněhu, posyp a také aby nám na služebnu 
nechodili občané, snadno zaměnitelní s piráty. 

Městská policie Chlumec nad Cidlinou

ZE SLUŽEBNÍ KNIHY MĚSTSKÉ POLICIE
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 Číslo Datum uzávěrky Datum redakční rady Vychází

1 5. 12. 11. 12. 9. 1.

2 16. 1. 22. 1. 6. 2.

3 13. 2. 19. 2. 6. 3.

4 13. 3. 19. 3. 3. 4.

5 10. 4. 16. 4. 2. 5.

6 15. 5. 21. 5. 5. 6.

7 12. 6. 18. 6. 3. 7.

8 10. 7. 16. 7. 7. 8.

9 14. 8. 20. 8. 4. 9.

10 11. 9. 17. 9. 2. 10.

11 9. 10. 15. 10. 6. 11.

12 13. 11. 19. 11. 4. 12.



 14

Úterý 24. 12. – 4. neděle adventní – Štědrý den  
14:30 – bohoslužba slova ve Staré Vodě  
15:30 – mše sv. v Babicích  
17:00 – mše sv. v Mlékosrbech  
22:00 – bohoslužba slova v Lovčicích 

Středa 25. 12. – Slavnost Narození Páně – Boží hod 
vánoční – sbírka na opravu sv. Voršily 
0:01 – „půlnoční mše sv.“ v Chlumci n. C.  
(bude provedena Česká mše vánoční od Antonína 
Hradila) 
8:00 – mše sv. ve Staré Vodě 
9:30 – mše sv. v Chlumci n. C. (farní kostel)  
11:00 – mše sv. v Mlékosrbech  

Čtvrtek 26. 12. – Svátek sv. Štěpána, 
prvomučedníka 
9:30 – mše sv. v Chlumci n. C. (farní kostel) 
11:00 – bohoslužba slova v Lovčicích 

Pátek 27. 12. – Svátek sv. Jana,  
apoštola a evangelisty 
Sobota 28. 12. – Svátek svatých Mláďátek, 
mučedníků 

Neděle 29. 12. – Svátek Svaté rodiny,  
Ježíše, Marie a Josefa 
8:00 – mše sv. ve Staré Vodě 
9:30 – mše sv. v Chlumci n. C. (farní kostel)  
11:00 – mše sv. v Mlékosrbech  
11:00 – bohoslužba slova sv. v Lovčicích 

Pondělí 30. 12. 

Úterý 31. 12. – Připomínka sv. Silvestra I., papeže 
16:00 – mše sv. v Chlumci n. C. (farní kostel) 

Středa 1. 1. – Nový rok – slavnost Matky Boží,  
P. Marie 
8:00 – mše sv. ve Staré Vodě 
9:30 – mše sv. v Chlumci n. C. (farní kostel)  
11:00 – mše sv. v Mlékosrbech  

Na Štědrý den budou otevřeny kostely  
k prohlídce betlémů:  
Nejsvětější Trojice 13:00–15:00 hodin,  
sv. Voršila 13:00–14:30 hodin. 

                                                                                                    
Mgr. Ing. Arnošt Vidourek, Dr., farář

PROGRAM VÁNOČNÍCH BOHOSLUŽEB VE FARNOSTI 
CHLUMEC NAD CIDLINOU A LOVČICE

Neděle 1. 12. od 8:30 - 1. neděle adventní 
Neděle 15. 12. od 8:30 - 3. neděle adventní 
Středa 25. 12. od 8:30 - Hod Boží vánoční 
Neděle 5. 1. 2025 od 8:30 - 2. neděle po vánocích 

                                                                                                    
Mgr. Vladislav Pek, farář 

BOHOSLUŽBY V HUSOVĚ SBORU CČSH  
V CHLUMCI NAD CIDLINOU V DOBĚ ADVENTU A VÁNOC
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SOCIÁLNÍ SLUŽBY

Středisko sociálních služeb, o. p. s., poskytuje 
služby osobám žijícím na  území města Chlumec nad 
Cidlinou a obcí Kladruby, Lučice, Pamětník, Nové 
Město, Levín, Olešnice, Lovčice, Lišice, Lišičky, 
Převýšov, Klamoš, Štít, Stará Voda, Písek, Kosice, 
Kosičky, Chudeřice, Káranice. Do cílové skupiny patří 
senioři, kteří si vzhledem k sociální a zdravotní situaci 
nemohou bez pomoci druhé osoby zajistit základní 
potřeby v péči o  svou osobu a pomoc pro zachování 
svého dosavadního životního standardu, dále osoby 
se  zdravotním postižením a  osoby dlouhodobě 
nemocné, které se  pro svůj zdravotní stav ocitnou 
v  nepříznivé sociální situaci a  sami ji bez pomoci 
druhé osoby nezvládnou, věková struktura cílové 
skupiny jsou dospělé osoby od 19 let výše.  

Středisko sociálních služeb Chlumec nad 
Cidlinou, o. p. s., jako nezisková organizace poskytuje 
na základě registrace služeb terénní pečovatelskou 
službu a centrum denních služeb.  

V  minulém článku jsme slibovali, že Vám 
přiblížíme, jak vlastně funguje terénní pečovatelská 
služba a co všechno Vám nebo Vašim blízkým můžeme 
poskytnout. Posláním terénní pečovatelské služby je 
poskytování sociálních služeb lidem, kteří patří 
do  cílové skupiny poskytovatele a  kteří se  ocitli 
v  nepříznivé sociální situaci. Ke  každému klientovi 
přistupujeme individuálně, dle jeho potřeb a  přání. 
Snažíme se  podporovat a  zachovat co největší míru 
zabezpečení jeho životních potřeb v jeho domácnosti, 
umožnit mu, aby byl zachován jeho dosavadní životní 
styl, důstojnost, jeho přirozené prostředí a  byly 
zachovány přirozené vazby na  rodinu, blízké přátele 
a společnost.  

Pečovatelská služba je poskytována v pracovní dny 
i  o víkendech, dle individuální domluvy s  klientem, 
služba poskytuje např. pomoc při zvládání běžných 
úkonů o  vlastní osobu (podávání stravy, pomoc při 
oblékání apod.), pomoc při osobní hygieně (koupel, 
pomoc při použití WC), poskytnutí stravy nebo pomoc 
při zajištění stravy, pomoc při zajištění chodu 
domácnosti (úklid, nákup, praní prádla), zprostřed-
kování kontaktu se  společenským prostředím 
(doprovázení do potřebných institucí, návštěva lékaře 
atd.). O  víkendech zajišťuje terénní pečovatelská 

služba pouze pomoc při zvládání běžných úkonů 
o vlastní osobu a pomoc při osobní hygieně.  

Ukažme si poskytování terénní pečovatelské 
služby v  praxi, podle zakázky klientky, včetně 
výsledné kalkulace za  denní úkony a  měsíční 
vyúčtování. Vyúčtování je za měsíc listopad, počítáno 
21 pracovních dní a  úkony podle potřeb klientky. 
Do ukázky denního vyúčtování jsou zahrnuty všechny 
možné úkony, které má klientka smluvené, dle 
aktuálního ceníku služeb, platného od 1. února 2023. 
Platný ceník a  všechny dostupné služby naleznete 
na webových stránkách: www.sschnc.cz 

Zakázka od klientky X:  
Klientce je 73 let, žije sama v  bytě, její rodina bydlí 
30  km od  Chlumce nad Cidlinou, navštěvuje ji 
pravidelně o  víkendech, ale není schopna jí zajistit 
péči o  její osobu ve všední dny, proto požádali o péči 
terénní pečovatelskou službu. Klientka si přeje zajistit 
5krát  týdně dohled nad užitím léků (po-pá), 
3krát týdně nákup (po-st-pá), 1 x týdně pomoc s osobní 
hygienou a  2krát  měsíčně úklid domácnosti, občas 
bude potřebovat vyzvednout léky a dovést k lékaři. 

Štěpánka Horáková 

V případě zájmu nebo dotazů nás neváhejte 
kontaktovat.  

Středisko sociálních služeb, o. p. s.  
Tel.: + 420 731 186 412  

E - mail: socialni.sluzby@seznam.cz 
Web: www.sschnc.cz 

TERÉNNÍ PEČOVATELSKÁ SLUŽBA  
STŘEDISKA SOCIÁLNÍCH SLUŽEB O. P. S. 
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SOCIÁLNÍ SLUŽBY
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SOCIÁLNÍ SLUŽBY

Dne 14.  listopadu  2024  se  konala v  Klicperově 
domě zahajovací vernisáž výstavy fotografií s názvem 
V zámku a v (p)Podzámčí.  

Všechny přítomné přivítala Veronika Vejrová 
(které patří velké díky za spolupráci při přípravě celé 
akce, a to nejen jí, ale i její kolegyni Kateřině Šimkové). 
Úvodního slova se ujala ředitelka Domova V Podzámčí 
Markéta Machová Osmíková.  

Děkujeme za hudební doprovod Lence Mazánek 
Trhoňové, Lukáši Pavlovi a  Matěji Kolbabovi, 
který krásně doplnil vystavené fotografie a umocnil tak 
sílu celého zážitku.  

Děkujeme všem návštěvníkům, našim klientům 
i  všem významným osobnostem, spolkům a  sdru-
žením, kteří do toho s námi šli.  

Děkujeme Vieře Chrtkové ze  ZUŠ Chlumec nad 
Cidlinou za  cenné rady při instalaci výstavy i  za 
veškerou pomoc.  

Děkujeme Zuzce Horákové a  Kátě Hloucalové 
Vítkové za všechny nádherné fotografie. Protože kdo 
už je viděl, určitě mi dá za pravdu, že i  fotka může 
mluvit, zaplavit nás emocemi.  

Výstavu fotografií ještě doplňují doprovodné texty, 
které připomínají témata, jako je stáří nebo 
onemocnění demence. A je nám ctí, že jsme zde mohli 
vystavit i kresby naší klientky paní Anny Běhounkové.  

Pokud jste se  ještě nebyli podívat, zastavte se, 
výstava tu bude zhruba do půlky ledna příštího roku. 

Za Domov V Podzámčí Soňa Vodičková 
sociální pracovnice

ZAHAJOVACÍ VERNISÁŽ S NÁZVEM V ZÁMKU A V (P)PODZÁMČÍ
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KULTURA

VYBÍRÁME PRO VÁS Z NAŠICH KNIŽNÍCH NOVINEK
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KULTURA

V  naší sbírce máme dva druhy ručních secích 
strojů. Jedením druhem jsou strojky, které obsluha 
nosila zavěšené na  kšandě přes rameno, přičemž 
 jednoduché mechanické rozmetadlo rozhazovalo zrní 
po  poli. Tento druh setí v  podstatě zmechanizoval 
činnost rozsévačů, kteří chodili po poli a z plátěných 
nebo později z  plechových zásobníků rozhazovali 
zrno. Druhý druh ručního secího stroje se  podobal 
trakaři a obsluha jej tlačila za dvě rukojeti před sebou. 
A právě tento typ dnes budu popisovat. Ruční sečka 
na  travní semeno z  naší sbírky má dřevěný rám 
a  kovové kolo. Kostra rámu je tvořena 145  cm 
dlouhými hranoly o průřezu 3 x 4,5  cm a  je natřena 
červenou barvou. Hranoly tvořící zároveň rukojeti 
se  sbíhají k  přední části stroje, kde je mezi ně 
připevněno kolo o průměru 75 cm s paprsky z kulatiny 
a 4  cm širokým ráfkem. Hned za  ráfem kola je 
na spodek rámu přišroubované kónické prkénko, které 
celou konstrukci zpevňuje a  zároveň fixuje úhel 
rozevření rukojetí. Ty jsou na  koncích zúžené 
a  opracované do  držáků kruhového průřezu zakon-
čených kulovitým tvarem. Celá úchytová část je 
natřena černou barvou. Šedesát centimetrů od konce 
rukojetí jsou k  vnější straně rámu připevněny 48  cm 
vysoké podpěrné nožky, které jsou ještě fixované 
kovovými vzpěrami. Hned za  nožkami je na  vrchní 

část konstrukce přišroubované asi 47  cm dlouhé 
prkénko se  zarážkou. Tato deska má lichoběžníkový 
tvar a při setí podpírá výsevní skříň. Tři metry dlouhá 
dřevěná výsevní skříň má průřez rovnostranného 
trojúhelníku o délce strany 13 cm. Její vrchní část tvoří 
odklápěcí víko připevněné třemi kovovými panty. 
Skříň i  její víko jsou zvenčí natřeny trávově zelenou 
barvou a  při setí leží na  podpěrném prkénku kolmo 
na  rám sečky. Při přepravní poloze je výsevní skříň 
umístěna do kovových vidlicovitých držáků vsazených 
do rámu sečky. Skříň tak při přepravě leží šikmo přes 
celou konstrukci sečky, kterou na  obou koncích 
přesahuje asi o  půl metru. Dno výsevní skříně je 
tvořeno kovovým pásem s  pravidelnými otvory. Pod 
ním je umístěno vynášecí ústrojí připomínající 
šroubovici. Prostor mezi otvory vyplňují dřevěné 
lichoběžníkové hranoly, jejichž vrchní šikmé plošky 
napomáhají snazšímu posouvání setého zrna 
k  otvorům. Otáčením kola sečky se  dává do  pohybu 
celé secí ústrojí. Otáčivý pohyb kola se převodem přes 
rohatku mění na  kývavý, který pohybuje vynášecím 
ústrojím. 

Helena Krátká 
vedoucí Městského muzea Loreta

MUZEUM LORETA PŘEDSTAVUJE PŘEDMĚT ZE SVÉ SBÍRKY 
 - RUČNÍ SECÍ STROJ -
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KULTURA

Zcela samostatnou jednotku nezávislou na  mě-
sících či letech představuje týden. Tento uměle 
vytvořený časový úsek je velmi starý a  není vázán 
na  žádné přírodní jevy. Objevil se  pravděpodobně 
z  hospodářského nebo obchodního důvodu již 
u  raných zemědělských společností. Mohlo jít 
o  zjednodušení obchodování určením pevného 
tržního dne, který se nemusel nijak složitě vypočítávat 
pozorováním nebeských těles. Jako další možnost 
původu týdne se  uvádí rozdělení měsíčního cyklu 
na  čtvrtiny. S  největší pravděpodobností pochází 
sedmidenní týden z Babylonie. V období před naším 
letopočtem byla v  přední Asii, především u  Babyló-
ňanů, značně rozšířena astrologie. Ta přiřkla každému 
dni v  týdnu jedno z  nebeských těles, která lze 
pozorovat na  obloze pouhým okem (Slunce, Měsíc, 
Merkur, Venuše, Mars, Jupiter a  Saturn). Z  baby-
lonských značek pro označení planet pocházejí 
dodnes používané symboly muže ♂ neboli Marsu 
a  ženy ♀ čili Venuše. Tyto planety byly přisouzeny 
v  případě Marsu k  úterý a  u Venuše 
k  pátku. V 1.  stol. př.  n.  l. se  pod 
židovským vlivem přenesl sedmidenní 
týden do  římské kultury a  s ní 
se posléze šířil dál. Zaveden byl ale až 
roku 321 císařem Konstantinem 
a  definitivně tak vytlačil původní 
římský osmidenní týden zvaný oktáv. 
Samotné české slovo týden je doloženo již v  období 
Velké Moravy a  znamená „týž den“ ( jako před sedmi 
dny). Proto se  někdy lze setkat i  s tvary „téhodne“ 
nebo „témudni“. Výjimka je v  ruštině, kde se  týden 
nazývá „nedělja“ a  neděle „voskresenje“, což je 
odvozeno od slova vzkříšení.  

Pojmenování dnů v  týdnu má také svůj vývoj. 
Románské jazyky (italština, španělština, francouzština) 
převzaly římské označování dnů podle planet. 
Germánské, potažmo severské jazyky převzaly z latiny 
pojmenování po  Slunci, Měsíci a  Saturnu, ale ostatní 
dny nazývaly podle svých božstev. Anglický příklad: 
Monday den měsíce, Tuesday den Týra boha války, 
Wednesday den Wodana (staroseversky Ódin), 
Thursday den Thóra boha hromu, Friday den Frey 
a  Freyra bohů plodnosti, Saturday je pojmenován 
po  římském bohu sklizně a  zemědělství Saturnovi 
a Sunday je sluneční den.  

U  našeho slovanského jazykového okruhu byl 
sedmidenní týden přijat až společně s  křesťanstvím. 
Samotné názvy jednotlivých dnů jsou pro Slovany 
vesměs společné a byly vytvořeny nově, bez starších 
vlivů. Protože ve sváteční den byla pro křesťany práce 
zapovězena (nedělá se), vznikla neděle, pondělí je den 
po  neděli, úterý je den „vterý“, což znamená druhý 
po neděli, středa je prostřední den, čtvrtek čtvrtý den, 
pátek pátý den a  název pro sobotu vznikl z  heb-
rejského šabat, sabat nebo šabes. Židovské označení 
svátečního dne je zřejmě odvozeno od  babylonské 
slavnosti úplňku Shabbât. Podle normy ISO je začátek 
týdne stanoven na pondělí, ale pro Židy je první den 
v  týdnu neděle, stejně jako v  USA a  Japonsku. 
Muslimové začínají týden v sobotu.  

Den je definován jako jedno otočení okolo zemské 
osy a  trvá přesně 24  hodin. S  dnešní přesností 
přístrojů je nutné brát v  potaz i  zpomalování rotace 
země, proto se vkládají přestupné sekundy. Den bývá 
chápán jako světlá část dne neboli opak noci, ale 

v chronologii se počítá pouze s celý-
mi dny, tj. den i  noc dohromady. 
Z  tohoto pohledu má den historicky 
tři možné začátky, potažmo konce. 
První možnost je od  východu 
do východu slunce, druhá od západu 
do  západu slunce a  třetí od  půlnoci 
do  půlnoci. První dva způsoby 

se používaly běžně i mezi obyčejnými lidmi. Poslední 
možnost byla až do  průmyslové revoluce pouze 
akademickým pojmem. U Židů, od kterých to převzali 
křesťané, začínal den západem slunce (tzv. italský čas), 
což historicky platilo i pro naše země. Změna nastala 
až v 16. stol., kdy se s rozvojem přesných hodin začal 
den dělit o půlnoci (tzv. německý čas). Výše popsaný 
„italský“ způsob dělení dne nás ovlivňuje stále při 
slavení Vánoc. Z církevního pohledu není 24. prosinec 
žádný svátek, tím je až den následující, který ale 
v minulosti začínal již 24. po setmění. Podle této logiky 
slavíme Vánoce dodnes. Mnohde se  proto také vžil 
zvyk zasedat k  večeři, až když vyjde první hvězda. 
Naproti tomu např. v  USA se  čeká „správně“ až 
na ráno 25. prosince. 

Mgr. Matouš Krátký

HISTORICKÉ VNÍMÁNÍ ČASU – TÝDEN A DEN
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Po loňské pauze pro vás muzeum opět připravilo 
ve  spolupráci s  římskokatolickou farností vánoční 
výstavu v  kostele Nejsvětější Trojice v  Chlumci nad 
Cidlinou.  

Výstava bude zahájena 1.  adventní neděli 
1.  prosince v 15  hodin a  od 16  hodin se  můžete 
zaposlouchat do  adventních písní během společného 
hudebního vystoupení Adély Studničkové a  Pavla 
Smíšovského.  

O 4 .  a d v e n t n í n e d ě l i 
22.  prosince bude výstava 
otevřena od 13 do 16 hodin.  

Na výstavě bude k  vidění 
přes 30 betlémů z nejrůznějších 
materiálů od keramických a pa-
pírových až po betlémy z přírod-
nin, modrotisku nebo zajímavé 
betlémy vytvořené kombinací 
dřeva a kamene. Již tradičně zde 
bude vystaven velký perníkový 
betlém, který pro vás pečeme 
vždy čerstvý, abyste se  potěšili 
nejen pohledem na  historické 
i  jinak zajímavé budovy našeho 
města, ale také nezaměnitelnou 
vůní medu a  devatera koření, 
která dokáže navodit tu pravou 
vánoční atmosféru.  

Během návštěvy výstavy 
budete mít možnost se  připojit 
ke  komentované prohlídce, kdy 
se dozvíte známé i méně známé 
informace o  historii betlémů, 
jaké postavy v  nich byly zobra-
zovány, proč je v nich například 
volek s oslíkem, kdo byli mudrci 
z východu, co znamená symbol 
K+M+B, který píšeme křídou nad 
dveře, jak to bylo s betlémskou 
hvězdou a  mnoho dalších zají-
mavostí.  

Výstavu pro vás necháme 
otevřenou ještě na  Štědrý den 
od 13 do 15 hodin. Kdo se  tedy 

vypravíte na  odpolední procházku, zkraťte si čekání 
na  štědrovečerní večeři návštěvou naší výstavy. 
Vstupné na výstavu je dobrovolné.  

Srdečně vás zveme a těšíme se na vás.  

kolektiv Městského muzea Loreta

POZVÁNKA NA VÁNOČNÍ VÝSTAVU DO KOSTELA 
NEJSVĚTĚJŠÍ TROJICE V CHLUMCI NAD CIDLINOU
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77. ročník Klicperova Chlumce zahájila 27.  září 
2024 vernisáž výstavy fotografií muzikanta a fotografa 
Jury Třose s  názvem Od  divadelní scény k  Blešímu 
trhu, závěrečnou tečkou za  přehlídkou ochotnické 
divadelní komedie bylo 9.  listopadu 2024 Slavnostní 
vyhlášení výsledků. Viděli jsme pětici soutěžních 
představení, jednu nesoutěžní hru společně s pestrým 
a  nabitým doprovodným programem. Divadelní 
přehlídku amatérských souborů tradičně rozšířil 
zábavný loutkářský festival 18.  ročník Loutkobraní. 
Soutěžní představení Klicperova Chlumce zhlédlo 
v hledišti 927 diváků, nesoutěžní (227 diváků, včetně 
doprovodných programů přišlo obecenstvo v  počtu 
1  332. Dvoudenní Loutkobraní vidělo 683 diváků 
různého věku. 

Výsledky 77. ročníku Klicperova Chlumce 

Divadelní spolek Klicpera Chlumec nad Cidlinou 
uděluje: 
zvláštní cenu za  dlouholetou výrobu keramických 
cen pro soutěžící Vieře Chrtkové a  Romaně 
Hlubučkové za  přípravu dětí pro herectví, za 
18  ročníků Loutkobraní a  za  podílení se  na přípravě 
Klicperova Chlumce. 

Čestná uznání za herecké výkony: 
Petře Kuchařové za roli Henrietty, Míle Doležalové 
za roli Gvendolíny a Petru Maléřovi za roli Welmina 
ve  hře Jen pro zvané DS Symposion Třebechovice 
pod Orebem. 

Jitce Pešinové za  roli Božky, Dagmar Svobodové 
za roli paní Trčkové, Jitce Kramplové za roli Marcely 
a  Petru Bímovi za  roli Josefa Petrtýla ve  hře Tak 
nějak světáci Divadelní klub Vrchlabí 

Michaele Suchánkové za  roli Kateřiny a  Janu 
Petrovickému za roli Dutilleula ve hře Moje žena je 
šílená DS Klicpera Chlumec n. C. 

Janu Součkovi za  roli Bořivoje a  Karlu Sirůčkovi 
za  roli Ivana v divadelní hře Potkali/y  se u  jeskyně 
DS Pathalie TJ Sokol Nový Hradec Králové 

Cena za nejlepší mužský herecký výkon:  
Vojtěch Nováček, DS Klicpera Chlumec n. C. za  roli 
Juliána Valadiera ve hře Moje žena je šílená 

Cena za nejlepší ženský herecký výkon:  
Naďa Eflerová, DS Na Tahu Červený Kostelec za  roli 
Markéty ve hře Don Q. a Děvka nebeská 

Cena Antonína Lauterbacha:  
Vlastimil Klepáček, DS Na  tahu Červený Kostelec 
za  autorství a  režii divadelní hry Don Q. a  Děvka 
nebeská 

Divácké hlasování:  
1. místo Divadelní spolek Divadelní klub Vrchlabí 
2. místo Divadelní soubor Klicpera Chlumec n. C. 
3. místo Divadelní soubor Na tahu Červený Kostelec 

Divácké hlasování při Loutkobraní:  
1. místo soubory DBD (Dnes Bude Divadlo) a  Eso 

v rukávu, oba ze ZUŠ Chlumec n. C.  

Slavnostní vyhlášení zahájily a  celým večerem vás 
provázely herečka Lenka Müllerová a  Veronika 
Vejrová. Všechna ocenění předali nositelé Zlatého 
odznaku J. K. Tyla pánové Jaroslav Málek a  Jaroslav 
Hlídek. Závěrečné poděkování a  blahopřání pronesl 
a  úspěšný další Klicperův Chlumec popřál místo-
starosta Luboš Suchánek. 

Celý letošní ročník přinesl spousty krásných zážitků 
a  poznatků. Všichni diváci nebo jejich převážná část 
jsou jistě velice rádi, že byli součástí celé programové 
nabídky a že chodit do divadla dává smysl.  
Které divadelní ochotnické soubory uvidíme v příštím 
roce na 78.  ročníku Klicperova Chlumce? Třeba bude 
překvapením soubor, který u nás dosud nevystupoval. 

Klicperáci děkují všem divákům za podporu a účast, 
přejí mnoho zdraví a elánu do dalšího roku a těší se na 
nové divadelní zážitky. 

Již nyní vás všechny zvu na pokračování 18. divadelní 
sezóny v  Klicperově domu divadelním předplatným 
pro rok 2025. 

 

SLAVNOSTNÍ VYHLÁŠENÍ VÝSLEDKŮ 77. KLICPEROVA CHLUMCE
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Rozhovor BcA. Romany Hlubučkové      
s děvčaty ze souboru Tkanička: 

Takže holky moje, zvládli jsme další Loutkobraní, 
pro některé bylo již 5.! Co vy na to?  

My ze  souboru Tkaničky udělujeme našemu 
Loutkobraní 18 pochval! (klidně i víc!)  

1. Byla tam zase hezká a prostě výborná divadla, 
která se nám líbila!  
2. Měly jsme možnost moderovat a to bylo super! 
3.  Bylo tam kolem nás plno příjemných lidí. 
4. Zábava o  přestávkách byla skvělá, vyrábět si 
masku a ták…  
5. Moc jsme si pochutnali na tradičním pohoštění 
od maminek!  
6. Vynikající řízky a párek v rohlíku!  
7. Hezká výzdoba, kterou udělali dramaťáci, ty 
malí a velký.  
8. No prostě originální nápady všude…  
9. Vážné i legrační pohádky, třeba ta od Rudy.  
10. No moc jsme si to užili!  
11. A  měli jsme dlouhý potlesk, to bylo milý. Já 
Lamaniho hraju moc ráda. Já taky! No všichni!  
12. Viděli jsme různé druhy loutek, jo, mně 
se nejvíc líbily ty marionety.  
13. Dobrá kapela Natřije! Jo!  
14. Taky výborná technika, třeba jak nám nasvítili 
naše představení. 
15. Taky v pátek na oslavě byla vtipná vystoupení, 
od velkých bylo super a zpěváci byli dobří. 

16. Všude byli milí hosté divadelníci, jsme si s nimi 
povídali, i představení.  
17. A  jak jsme všichni zpívali tu naši písničku, tu 
mám ráda, jak holky vymyslely poslední 
narozeninovou sloku!  

(pro ty, kteří ji neznají: LOUTKOBRANÍ ZAČÍNÁ…  
Divadlo už začíná, pojďte všichni s námi!  
Loutkobraní nepočká, pánové a dámy.  
Pohodlně usaďte se hnedka tady v sále  
a sledujte pozorně, co proběhne dále.  
Malé děti, všichni lidi, vypněte si mobily!     
A sledujte pozorně, co proběhne za chvíli.  
Loutkobraní 18, pojďte slavit s námi! 
Oslava už nepočká, pánové a dámy.  
Přejeme mu hodně štěstí, úspěchy a potlesky!  
Tak si s námi užijte 18. narozky! ) 

18. LOUTKOBRANÍ JE NEJLEPŠÍ!  
A TĚŠÍME SE NA DALŠÍ!  

Soubor Tkaničky ze ZUŠky v Chlumci n. C. 

Romana Hlubučková ještě dodává, že je to skvělá 
spolupráce mezi námi a Klicperáky a také s Klicperovým 
domem. Bez toho by Loutkobraní Loutkobraním nebylo. 

Veronika Vejrová 
Klicperův dům
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Vánoce, Vánoce přicházejí, zpívejme přátelé, 
po  roce Vánoce, Vánoce přicházejí, šťastné a  veselé. 
Nejspíše teď máme plnou hlavu starostí se  sháněním 
dárků či pečením cukroví a adventní čas rychle plyne. 
Najednou jsou Vánoce doslova za  rohem. Přejme si 
vzájemně zdraví, štěstí a lásku. Kromě rodinné pohody 
jsou Vánoce časem, kdy se  vracíme do  minulosti 
a  dodržujeme některé z  vánočních zvyků a  tradic, 
které jsme převzali od  našich předků. V  mnoha 
českých domácnostech patří k  vánočním svátkům 
ozdobený stromeček, vánoční pohádky, cukroví, 
vánočka, bramborový salát, kapr, zapálené františky 
a  čekání na  Ježíška. Někteří lijeme na  Štědrý den 
olovo, pouštíme lodičky, krájíme jablko nebo dívky 
hází botou.  

Význam Vánoc je mnohem hlubší! Vánoce jsou 
křesťanské svátky připomínající narození Ježíše Krista. 
Slaví se skoro po celém světě, i když ne všude je jejich 
podoba stejná. Vyzkoušejte si otázky ve  vánočním 
kvízu, čekání na Ježíška pak uteče trochu rychleji. 

1) Kdy vznikla tradice velkých vánočních stromů 
na městských náměstích a kdo ji vymyslel?  
a) V Praze roku 1918 na popud T. G. Masaryka.  
b) V  Brně v  roce 1924 a  vymyslel ji novinář Rudolf 
Těsnohlídek.  
c) V Olomouci v roce 1926 a byl to nápad olomouckého 
arcibiskupa. 

2) Co byste měli vidět na  Štědrý den, když 
dodržíte půst?  
a) Velkého soba.  
b) Ježíška nebo Santa Clause.  
c) Zlaté prasátko. 

3) Jak zemřel autor naší nejslavnější vánoční mše 
Jakub Jan Ryba?  
a) O Vánocích 1815, když mu bylo 68 let.  
b) V létě 1816 se nešťastnou náhodou utopil.  
c) Na jaře 1815 spáchal sebevraždu. 

4) Co se  stane, když někdo vstane od  štědro-
večerní večeře v jejím průběhu?  
a) Následující rok se nesejde rodina u stolu celá.  
b) Nedostane dárek.  
c) Musí jít ihned spát. 

5) K Vánocům patří vánočka. Ta tradiční se peče 
z  devíti pramenů. Víte, co jednotlivé prameny 
symbolizují?  
a) Čtyři spodní symbolizují zemi, slunce, vodu 
a vzduch. Tři prostřední rozum, cit a vůli. A vrchní dva 
lásku a vědění.  
b) Čtyři spodní symbolizují zemi, slunce, vodu 
a vzduch. Tři prostřední Otce, Syna a Ducha svatého. 
Vrchní dva pak víru a oddanost Bohu.  
c) Jde o  symboliku křesťanského Desatera, protože 
přikázání bylo původně devět. Přikázání o  sedmém 
dnu odpočinku (neděli) se  stalo součástí přikázání až 
později, když bylo potřeba, aby lidé o nedělích chodili 
do kostela. 

6) Jistě si většina z  vás pamatuje scénku z  filmu 
Pelíšky, kde Jindřiška musí lít s  tatínkem ( Jiří 
Kodet) olovo a  věštit z  něj, jak bude vypadat 
nadcházející rok. Odkud je tento zvyk?  
a) Tento zvyk se k nám dostal ve středověku z daleké 
Asie.  
b) Je to komunistický výmysl, dříve se to nedělalo.  
c) Lití olova je odpradávna spojováno s  keltskými 
druidy. 

7) Součástí adventu je postupné zapalování čtyř 
svíček na  adventním věnci. Každou neděli 
se  zapálí jedna. Jaké jsou u  nás tradiční barvy 
svíček na adventním věnci?  
a) Jsou všechny bílé.  
b) Tři bílé a jedna růžová.  
c) Tři fialové a čtvrtá růžová. 

8) Pro dánské Vánoce je typickým dezertem 
pudink. Co do něj Dánové schovávají?  
a) Prstýnek.  
b) Mandli.  
c) Figurku andílka. 

9) Kdo byly Perchty a v jaké podobě se zjevovaly 
o Vánocích?  
a) Perchty byly krásné víly, které přinášely radost 
a štěstí během Vánoc.  
b) Perchty byly ztělesněním duchů vánočního světla 
a naděje.  

VÁNOČNÍ KVÍZ
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c) Perchty byly zpodobňovány jako démonické postavy 
a  duše zemřelých předků z jevující se  před 
slunovratem. 

10) Tiše a ochotně purpura na plotně voní, stále 
voní, nikdo si nevšímá, jak život mění se v dým. 
Snad jenom v podkroví (doplňte) pro ni slzy roní, 
hrany jí odzvoní rampouchem křišťálovým.  
a) básníci bláhoví  
b) básníci hladoví  
c) básníci zmýlení 

11) Na  Štědrý večer se  podélně krájí jablko. Co 
znamená jadérko připomínající hvězdičku?  
a) Narození miminka do dvou let.  
b) Zdraví a štěstí v příštím roce. 
c) Svatbu v roce 2025. 

12) Proč se na Štědrý den nesmí vynášet z domu 
smetí a uklízet?  
a) Otevření dveří může dovnitř pustit zlé duchy.  
b) Uklízení narušuje domácí pohodu a  přípravu 
slavnostní večeře.  
c) Odnáší se tak z domu i štěstí. 

13) Kterou událost křesťanské Vánoce připo-
mínají?  

a) Narození Ježíše Krista.  
b) Ukřižování Ježíše Krista.  
c) Zmrtvýchvstání Ježíše Krista. 

14) Co se  nemá podle pověr dělat na  Boží hod 
vánoční, tedy 25. prosince?  
a) Chodit na návštěvy.  
b) Jíst drůbež. 
c) Odpočívat v posteli. 

15) Proč je jedním z  vánočních pokrmů vinná 
klobása?  
a) Protože se před Vánocemi konaly zabíjačky.  
b) Po smažení svým tvarem připomíná slunce, symbol 
slunovratu.  
c) Vypadá jako klubíčko příze na vánoční svetr. 

Krásné Vánoce přeje  

Veronika Vejrová  
Klicperův dům 

Otázky byly čerpány a upraveny z mnoha dostupných 
internetových kvízů. 

Odpovědi vánočního kvízu: 1b, 2c, 3c, 4a, 5a, 6c, 7c, 8b, 9c, 
10a, 11b, 12c, 13a, 14a, 15b.
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V úterý 22.  října jsme spolu s 5. D byli ve Dvoře 
Králové. Navštívili jsme výrobnu tradičních skleně-
ných vánočních ozdob.  

S paní průvodkyní jsme si postupně prošli všechna 
oddělení výroby. Začali jsme v  přízemí, ve  foukárně 
skla, zde se vyrábí základ veškerých ozdobiček. Práce 
s  roztaveným sklem je velice nebezpečná, může mít 
při foukání až 750  stupňů Celsia, proto je nutné 
pracovat s ním rychle, ale opatrně. A  když se někdo 
spálí, trvá to až 14 dní, než se to uzdraví. Viděli jsme, 
jak se tvarují koule, šištičky, kapky a hlavně překrásné 
labutě. V druhém patře se barvilo a stříbřilo, to se dělá 
tak, že se ozdoby napustí roztokem z pravého stříbra 
a  ty pak namáčí v  nádobě s  teplou vodou a  pro-
třepávají. Chemická reakce zabarví sklo do  stříbrna, 
což je základní barva pro většinu ozdob i pro ty zlaté. 
Pak jsme šli do  kreslírny, kde se  každá ozdobička 
ručně maluje a  zdobí třpytkami nebo jinak dodělává 
(lepí se nosy, čepičky, šály…), nakonec se konce ozdob 

seřízly pilníčkem s  pravým diamantovým prachem 
a  nasadily se  háčky. 50  % ozdobiček u  nás zůstává 
a 50 % jde do ciziny.  

Když skončila exkurze, tak jsme šli do  obchůdku 
s  ozdobičkami. Každý si tam něco koupil. Měli tam 
sady, ozdobičky po 1 kuse a kategorie podle barev.  

Po cestě zpět jsme se  zastavili na  přehradě Les 
Království. Přehrada byla velká a vypadala jako cesta 
na hrad, kolem ní je krásný les. Prošli a vyfotili jsme 
se  tam, bylo to hezké pozadí. Na  přehradě byly 
nádherné hradby a  za  nimi krásně barevný les. 
V přehradě byl nepořádek po povodních.  

Pak jsme nasedli do  autobusu a  jeli jsme zpátky 
do Chlumce. Strašně jsme si to užili.  

Za 4. C  

Terka, Anet, Anička, Láďa, Kryštof, Ondra 
a Máťa

EXKURZE DVŮR KRÁLOVÉ NAD LABEM 
VÝROBNA VÁNOČNÍCH OZDOB

1.11. naše škola uspořádala halloweenský den.  
A jak vidíte na fotkách, pěkně jsme si ho všichni užili.
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To těšení se  na Vánoce, to napětí, co že to letos 
bude pod stromečkem za  dárky. A  také neopa-
kovatelná atmosféra provoněná vanilkou z  pečícího 
se cukroví, vůně jehličí z adventního věnce atd. To vše 
dokresluje tu překrásnou předvánoční adventní dobu. 

My děti jsme velmi netrpělivé, nedočkavé 
a  rozdováděné z  toho, jak moc se  těšíme. Ve  školce 
se  nám paní učitelky snaží to čekání alespoň trochu 
zkrátit a zjednodušit. A  tak jezdíme plavat do bazénu 
do  Hořic, navštěvujeme adventní výstavy v  našem 
městě.  

A také k nám do školky zavítal zpěvák a muzikant 
pan Kamil Čapčuk se  svou kytarou a  hudebním 
programem. Bavil nás písničkami s  tématy, která jsou 
nám blízká a  o kterých si ve  školce povídáme – 

například naše rodina, roční období nebo zvířátka. 
Také jsme si mohli prohlédnout některé hudební 
nástroje, a  to i  ty méně známé. Celý program 
provázely obrázky, zpěv známých lidových písniček, 
jejich vytleskávání a  rytmizace, ale hlavně veliká 
legrace. Panu zpěvákovi jsme doslova viseli na  rtech. 
Zkrátka jsme se všichni dobře pobavili a do svých tříd 
se vraceli s dobrou a veselou náladou. Doufáme, že tu 
dobrou a  veselou náladu budeme mít po  celý příští 
rok, a rádi bychom, aby ji měli i všichni kolem nás.  

Krásné prožití adventní doby, krásné Vánoce 
a pohodový rok 2025 přejí 

děti a zaměstnanci MŠ Beruška

PŘÍPRAVA NA ADVENT V BERUŠCE 
www.msberuska-chlumec.cz
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Za celý kolektiv MŠ bychom chtěli poděkovat 
rodičům a  dětem, kteří se  společně s  námi zapojili 
do projektu a vytvořili tak krásný den, který se vydařil. 
Užili jsme si spoustu aktivit, které nás zábavnou 
formou seznamovaly s  tím, co našemu tělu prospívá 
a co ne.  

Cvičili jsme jógu a  ochutnávali zdravé dobroty, 
které nám děti nachystaly.  

Moc si vážíme společně stráveného času a  těšíme 
se na další společné setkání. 

kolektiv MŠ U ZÁMKU

Ohlédnutí za projektovým dnem  
,,ŽIJME ZDRAVĚ“

Mateřská škola U Zámku hledá zaměstnance na 
pozici Pomocný kuchař / Pomocná kuchařka.  
Pokud máte vášeň pro vaření a zároveň rádi pracujete 
s dětmi, máme pro vás skvělou příležitost se připojit k 
našemu týmu. 
  
Náplň práce: 
• Příprava lehčích pokrmů, příprava surovin.  
• Výdej jídla, částečný úklid, mytí nádobí.  

Co od Vás očekáváme: 
• Samostatnost. 
• Komunikativnost. 
Co Vám můžeme nabídnout: 
• Zázemí moderní kuchyně.  
• Příjemný a přátelský kolektiv.  
• Fixní mzda (dle praxe).  
• Příspěvek na stravování. 
• Příspěvek na penzijní připojištění.



 36

ZUŠ CHLUMEC NAD CIDLINOU

Vážení čtenáři Chlumeckých listů,  
toto číslo se k vám dostává v adventní době. Čase, 

kdy se  chystáme na  nejkrásnější a  nejintenzivnější 
svátky roku. V  této chvíli si přejeme, aby konec roku 
byl obdobím klidu, setkání, veselí a radosti. Zároveň je 
to prostor pro poslední ohlédnutí za  starým rokem 
a připomenutí si toho, co nám přinesl i vzal. Pojďme 
se  společně otočit za  tím, co nabídl rok 2024 
Dechovému orchestru ZUŠ Chlumec nad Cidlinou.  

Pomyslnou metu roku 2024 jsme zahájili právě 
s  vámi a  v Klicperově domě novoročními koncerty. 
V následujícím roce na  tuto tradici navážeme. Během 
následujících měsíců jsme se  na domácí chlumecké 
půdě objevili v  rámci Chlumeckého masopustu, 
čarodějnického dění, neuniklo nám ani pochodování 
na  Mažoretkovém šampionátu oblastního kola NBTA 
a samozřejmě nesmíme ve výčtu lokálních vystoupení 
zmínit i zahajovací koncert na chlumeckém koupališti 
v  rámci Chlumeckého hudebního léta. Ten byl 
připravován s vizí oslavy výročí 45. sezóny Dechového 
orchestru ZUŠ Chlumec nad Cidlinou a 5.  výročí Big 
bandu ZUŠ Chlumec nad Cidlinou. Divákům jsme 
se představili společně s Big bandem ZUŠ Chlumec nad 
Cidlinou. Zároveň jsme mezi sebou přivítali našeho 
vzácného hosta, zpěváka Ondřeje Rumla, který 
vystoupil s oběma tělesy.  

Za vrchol sezóny první poloviny roku považujeme 
účast na  festivalu s mezinárodní účastí. Akci, která je 
pro orchestr velmi významná a nevšední. Pozvání jsme 
přijali na 59.  ročník Kmochova Kolína. Přípravy 
s  výběrem skladeb a nácvikem partů probíhaly hned 
po skončení příprav na novoroční koncerty. Repertoár 
byl sestavený cíleně a  s ohledem na  tzv. Rok české 
hudby, neboť si v  letošním roce česká hudební scéna 
připomíná dvousté výročí od  narození Bedřicha 
Smetany. V  Kolíně nás čekal samostatný koncert, 
pochodové defilé a  monster koncert – tedy vrchol 
a  finále celé akce. V  rámci tohoto festivalu probíhá 
i program mimo dané město. Neváhali jsme a hudební 
radosti jsme přislíbili přivézt do Mlékovic, do domova 
seniorů.  

Vše probíhalo podle představ a  s nejlepšími 
výsledky. Ovšem jisté radosti nám plány změnily. 
Paralelně s  fungováním dechového orchestru se  Big 

band ZUŠ Chlumec nad Cidlinou pod vedením pana 
učitele Pavla Hlubučka zúčastnil soutěžní přehlídky 
pro jazzové soubory a ostatní orchestry v Týništi nad 
Orlicí. Nejenže se  stal „absolutním vítězem“ ve  své 
kategorii, odvezl si i  postup do  celorepublikového 
finále těchto forem hudebních uskupení v  Litvínově 
a právě v termínu Kmochova Kolína.  

Přibližně jedna třetina dechového orchestru tvoří 
hráči, kteří jsou součástí big bandu. Tím, že 
se Dechový orchestr ZUŠ Chlumec nad Cidlinou pyšní 
mohutností a  rozměrností, mohl tyto dva aspekty 
zúročit a dovolit si se v jeden okamžik rozdělit na dvě 
plnohodnotná tělesa, která budou reprezentovat tak, 
jak nejlépe mohou. Big band ZUŠ Chlumec nad 
Cidlinou se  tedy koncentroval na  soutěžní klání 
v  Litvínově. Zatímco „zbylá“ část chlumeckého 
orchestru pokračovala v  započatých přípravách 
na  Kmochův Kolín. Některé nástrojové skupiny bylo 
nutné doplnit o  jiné hráče. Těleso posílili bývalí hráči 
orchestru.  

Báječné počasí, skvělá atmosféra, davy lidí, skvěle 
zorganizovaná akce plná hráčských specialit a  zají-
mavých uskupení… Ano, to vše je festival v  Kolíně 
věnovaný Františku Kmochovi. I  my jsme si vedli 
skvěle. Odcházeli jsme z pódia za mohutných ovací. Ač 
byl kolínský program bohatý, netrpělivě jsme 
očekávali zprávy z  Litvínova. Díky digitálním 
technologiím jsme téměř okamžitě mohli sledovat 
jejich umělecké počítání. Byli bezkonkurenční 
a dechberoucí. Nejen my v Kolíně jsme to ocenili, ale 
i  porota, která chlumecký Big band ocenila Zlatým 
pásmem v soutěžní kategorii do 13 členů ve II. věkové 
kategorii, ve zkratce – byli nejlepší z nejlepších. Byť to 
byl logisticky a  organizačně náročný víkend, máme 
na co vzpomínat, co si připomínat.  

Během letních prázdnin jsme vý j imečně 
„neotáleli“. Oslovila nás otevřená výzva pro umělce 
a projekty s  cílem podílet se na kulturním programu 
českého národního pavilonu na světové výstavě EXPO 
2025 pořádané v  Osace. Myšlenka o  možné účasti 
na  této akci vzešla od  člena orchestru, Patrika Žiláka, 
který v  letošním roce absolvoval 6měsíční pracovní 
stáž v  Japonsku. Souběžně s  jeho pracovními 
povinnostmi se  zúčastnil stáže v  tamějším orchestru. 

OHLÉDNUTÍ ZA ROKEM 2024,  
ZUŠ CHLUMEC NAD CIDLINOU



 37

ZUŠ CHLUMEC NAD CIDLINOU

Dne 9.  září 2024 odesílal orchestr oficiální žádost 
se  všemi potřebnými formalitami. Přes velkou 
konkurenci 187 přihlášených uměleckých uskupení 
orchestr neobstál. Věříme však, že příště se  na nás 
štěstí usměje.  

Zcela narychlo a  bez rozsáhlých příprav jsme 
účinkovali na  festivalu Fišerův Bydžov. Zde jsme 
vystupovali společně s mažoretkami z Velkého Oseku.  

Úžasný víkend plný hudby a  fajn atmosféry jsme 
zažili v  německém Bad Schlema. Celkem čtyřmi 
vlastními koncerty, dvěma průvody a  monster 
koncertem jsme se  představili mezinárodnímu 
publiku. Bylo co sledovat, co poslouchat – dvě pódia, 
dvě plátna, obří party stan plný nadšených diváků 
a  posluchačů, dvě desítky orchestrů ze 14  států, 
program téměř od brzkých ranních hodin do pozdější 
večerní doby. Každý si přišel na své – jak návštěvníci, 
tak jednotliví hráči.  

Zájezdem do  Německa, který se  uskutečnil 
v  termínu 20.–22.  září 2024, jsme pomyslně uzavřeli 
celý hráčský kalendářní rok. V  plné síle směřujeme 
a  cílíme na program lednových koncertů. Tímto Vás 
srdečně zveme do Klicperova domu v sobotu dne 
25.  ledna 2025 a v neděli 26.  ledna 2025 na naše 
novoroční koncerty. Pojďte společně s  námi doznít 
svátky vánoční. Během večera zazní líbivé melodie 
z  různých etap hudebních období klasické i moderní 
hudby.  

Zároveň máme šanci poděkovat všem těm, kteří 
se podílí na zdárném vzkvétání orchestru. Děkujeme 
městu Chlumec nad Cidlinou v čele s panem starostou 
Mgr. Vladanem Kárníkem. Děkujeme naš im 
fanouškům, podporovatelům, příznivcům, poslu-

chačům, rodičům a  všem těm, kteří se  podílí všemi 
dostupnými prostředky na  chodu orchestru – 
jmenovitě děkujeme společnosti VERA, spol. s  r. o., 
Chlumec nad Cidlinou za poskytnutí finančního daru, 
který jsme použili na  financování zahraničního 
zájezdu. Děkujeme za  spolupráci pěveckým hostům, 
moderátorům a  mažoretkovým souborům z  Olešnice 
a Velkého Oseku. V neposlední řadě děkujeme panu 
Janu Svobodovi, dirigentovi orchestru, neboť 
se o orchestr prvotřídně stará a věnuje mu velkou část 
své energie. DĚKUJEME!!!  

Milí čtenáři, mějte krásné a klidné vánoční svátky 
ve  společnosti těch nejbližších. Do nového roku Vám 
přejeme především spoustu pevného zdraví. Poslední 
lednový víkend se  budeme těšit, že se  společně 
potkáme v Klicperově domě v Chlumci nad Cidlinou.  

Členové Dechového orchestru  
ZUŠ Chlumec nad Cidlinou
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Téměř každoročně se  mezi žáky z  akordeonové 
třídy chlumecké ZUŠ najde šikovný muzikant, který 
může svoje hráčské dovednosti poměřit se  svými 
vrstevníky, a  to jak na  domácí půdě, tak například 
i v mezinárodní konkurenci. Nejinak tomu bylo i začát-
kem stávajícího školního roku, kdy jsem se  hned 
se čtyřmi svými svěřenci vypravila do Prahy na festival 
Mezinárodní akordeonové dny, v  jehož rámci se  již 
tradičně koná mezinárodní soutěž. Tu již 10.  rokem 
pořádá Pražská konzervatoř a  jedná se  o  soutěž 
na  velice vysoké úrovni. Silnou konkurencí se  pro 
české účastníky stávají především soutěžící z  Polska, 
Slovenska, Litvy, Švédska a dalších evropských zemí. 
Vždy, když v hledišti poslouchám výkony dětí, říkám 
si, že skutečně nezávidím porotcům, kteří soutěžní 
výkony hodnotí. Ty jsou totiž často tak vyrovnané 
a  skvělé, že při bodování hrají roli pak už snad jen 
opravdové nuance.  

A  pro mě je velkým potěšením, milí čtenáři, že 
se  s  vámi mohu podělit o  radost z  úspěchů, kterých 

moji šikovní žáčci v  soutěžním klání dosáhli. Anna 
Šimáková (6  let) si z  Prahy odvezla zlaté pásmo, 
stejně jako Barbora Hubáčková (11  let), která ve  své 
soutěžní kategorii navíc získala druhé nejlepší bodové 
hodnocení, dále Tereza Šimáková (9  let) a  Vítek 
Modráček (13 let) byli oceněni v pásmu stříbrném. Já 
i  moji mladí muzikanti hodnotíme tuto soutěžní 
událost jako velmi cennou zkušenost a z Prahy jsme si 
odvezli opravdu pěkné zážitky s  tou pomyslnou 
nejlepší třešničkou na dortu.  

Věřím, že jsme opět udělali dobrou reklamu nejen 
naší ZUŠ, ale i našemu městu. V neposlední řadě také 
pevně doufám, že výše jmenovaní úspěšní žáci budou 
inspirovat své další vrstevníky z  řad "zuškových" dětí, 
které možná ještě svádějí každodenní boj s pokušením 
zapařit si raději hru na  mobilu/PC místo cvičení 
na nástroj. 

 Mgr. Eva Kolaříková 
dipl. um.

        VELKÝ ÚSPĚCH ŽÁKŮ AKORDEONOVÉ TŘÍDY ZUŠ 
NA MEZINÁRODNÍ SOUTĚŽI
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V  úterý 29. října 2024 začaly naše podzimní 
prázdniny výletem do aquacentra a multikina Cinestar.  

Ráno jsme se  sešli na  nádraží v  Chlumci nad 
Cidlinou a  vlakem vyrazili do  Hradce Králové. Hned 
po  příjezdu na  děti čekalo aquacentrum s  řadou 
skluzavek, vířivek a  tobogánů, které si ihned oblíbily. 
Celé dopoledne se tak neslo v duchu radosti a zábavy. 
Po vodních radovánkách jsme zamířili do  multikina 
Cinestar. Na  programu byl film Rozum v  divočině, 
který děti zaujal svým dobrodružným příběhem 
od začátku až do konce. Plni zážitků jsme pak znovu 
nastoupili na vlak a vyrazili k domovu.  

Ve středu 30. října 2024  se  děti sešly, tentokrát 
v  DDM, kde na  ně čekal program plný zábavy 
a kreativity.  

Dopoledne jsme věnovali tvoření skřítků, což děti 
velmi bavilo. Každý skřítek byl jedinečný a  povedl 
se  natolik, že jsme nakonec zaplnili celé "skřítčí 
království". Po obědě a  krátkém odpočinku jsme 
se  všichni přesunuli ven, kde následovalo odpoledne 
plné týmových a  sportovních her. Děti se  do aktivit 
s nadšením zapojily a za svou snahu obdržely drobné 
odměny. Čas při hrách ubíhal rychle, a  než jsme 
se nadáli, nastala hodina odchodu domů.  

Oba dny byly skvělou příležitostí, jak poznat nové 
přátele a  odnést si mnoho krásných vzpomínek 
a zážitků.  

Hanušová Eliška  
ped. prac. DDM

PODZIMNÍ PRÁZDNINY S DDM

JUDO – PŘEBORY REPUBLIKY
V sobotu 9. listopadu jsme se v Teplicích 

zúčastnili Přeborů republiky staršího žactva. Na tuto 
soutěž se musí každý kvalifikovat.  

Za náš oddíl si vybojovaly účast Denisa Černohorská 
a Žofie Krejčí. Obě holky jsou v této kategorii prvním 
rokem a byla to pro ně jejich první republika. Denise 
to bohužel nevyšlo podle našich očekávání, skončila 
na 13. místě. Žofie dělá judo teprve druhým rokem a 
tak jsme ani nesnili, že by to mohlo cinknout. Žofka 
svým útočným a bojovným stylem dokázala porazit 

tři soupeřky a pouze s jednou prohrát a tím se 
dokázala probojovat až k zápasu o třetí místo. Tenhle 
boj byl velmi vyrovnaný, bohužel pro nás se špatným 
koncem. I tak je pro nás Žofčino 5. místo skvělým 
výsledkem. 

Holkám i trenérům gratulujeme a věříme, že to 
oběma příští rok cinkne. 

Černohorský Petr                                                                                                     
Vedoucí JK DDM
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Memoriál Marty Habadové  

Na začátku listopadu se naši mladí závodníci vydali 
jako každoročně do Prahy na XXII. Ročník Memoriálu 
Marty Habadové. Jedná se  o  individuální závody 
v  běhu na 60  m  s překážkami. V  sobotu do  Prahy 
vyrazili naše závodnice a závodníci z kategorie starších 
žákyň a starších žáků. Mezi staršími dívkami jsme měly 
4 závodnice. Nejlépe z nich zaběhla Terka Svatoňová, 
která s časem 13,63 s obsadila celkové 93. místo z 328 
závodnic. Áďa Pultrová skončila na 167.  místě, Bára 
Zemanová se umístila na 198. místě a Hela Svatoňová 
obsadila 267. příčku.  

V kategorii starších žáků nás reprezentovali tři naši 
závodníci. Nejlépe se  závody povedly Ondrovi 
Volejníkovi, který se  s  časem 12,61  s  skončil na 
24. místě. Kryštof Holan po prvním neplatném pokusu 
zaběhl čas 13,12  s  a umístil se  na 46.  místě z 230 
závodníků. Erik Čapek obsadil 163. místo.  

V  neděli patřila pražská hala mladším žákům 

a  žákyním. Naše nejlepší závodnice Andy Volejníková 
opět předvedla skvělý výkon a  s časem 14,40  s 
se probojovala mezi 10 nejlepších závodnic Memoriálu 
Marty Habadové v kategorii mladších dívek. 

Adél Rohlíčková na  svých prvních halových 
závodech obsadila 147. místo a Nikol Rohlíčková taktéž 
při své premiéře skončila 152.  místě z 232 závodnic. 
Viky Dostálová se umístila na konečném 159. místě.  

V  kategorii mladších žáků nám startovali 
3 závodníci. Nejlépe se nedělní závody v Praze povedly 
Šímovi Dostálovi, který s  časem 15,90  s obsadil 
43. místo. Miky Pultr skončil 52. a Luky Svatoň 62.  z 
240 startujících závodníků.  

Branný závod  

Letos se našim závodnicím a závodníkům podařilo 
zúročit splnění odznaků odbornosti v  rámci zimního 
soustředění. Zatímco v  loňském roce sice pořadí 
v  okresním kole branného závodu stačilo na postup, 
tak chybějící odborné zkoušky vše pokazily, letos 
druhé místo na  okresním kole branného závodu, 
zpracovaná kronika a  splnění odznaků odbornosti 
dovolilo našim starším i  mladším žákům postoupit 
na  krajské kolo branného závodu. Vyrazili jsme tedy 
v neděli 10. listopadu 2024 do Bílých Poličan. Situace 
ráno v Chlumci opravdu na branný závod nevypadala. 
Námraza a hustá mlha není ideálním počasím pro běh 
a už vůbec ne pro střelbu. Naštěstí jsme se nenechali 
odradit a vyrazili jsme se poprat o umístění v krajském 
kole.  

LISTOPAD U MLADÝCH HASIČŮ CHLUMEC NAD CIDLINOU
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A  už kousek za  Hradcem Králové se  ukázalo 
sluníčko a  až do  našeho odjezdu z  místa konání 
nepřestalo svítit a hřát, takže nakonec nejhezčí neděli 
strávili právě naši závodníci a jejich trenéři. 

 V  kategorii mladších žáků nám startovala pětka 
závodníků složená ze  dvou kluků a  tří dívek. Běželi 
opravdu dlouhou trať (víc než 3  km), čehož jsme 
se  trochu báli, ale zvládli to na  výbornou. Sice 
na  několika stanovištích drobně zaváhali, a  tak jim 
běžecký čas zhoršeny o trestné body stačil na nejméně 
populární čtvrté místo, ale čtvrté místo v  kraje je 
dostatečným důvodem pro velkou gratulaci.  

Napjatě jsme očekávali, jak se s branným závodem 
popasují naši starší žáci, tedy spíš žákyně, protože až 
na  vedoucího hlídky, Ondru Volejníka, jsme měli 
hlídku složenou pouze z  dívek. Situaci správně 
pochopil hlavní vedoucí mladých hasičů a  přislíbený 

čas v nákupním centru Černý Most v případě úspěchu 
udělal divy. I  závodnice, které v  tréninku měly 
problém při střelbě nikomu neublížit, dokázaly 
na  kraji při střelbě čarovat. Nakonec střelba bylo 
jediné stanoviště, kde jsme i  přes silnou motivaci 
drobně škobrtli, ale na  rozdíl od okresu opravdu jen 
drobně (žádná jiná hlídka neměla méně trestných 
minut za střelbu). Všude jinde zvládli naši borci uspět 
na  výbornou, a  dokonce dobíhali i  hlídky startující 
před nimi, takže mohli čerpat čekací čas, což při délce 
trati není k zahození. Po doběhu nám naše závodnice 
sdělily, že nejlepší by bylo mít třetí místo, protože by 
byla medaile a nikam už by se nemuselo. 

Jaké pak bylo jejich překvapení, když byly známé 
výsledky. Běžecký čas byl sice až čtvrtý nejlepší, jenže 
nikdo jiný se  nedostal na  tak nízký počet trestných 
minut za  nesplněné úkoly na  jednotlivých stano-
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vištích. A  ejhle, nejen že postupujeme na  republiku, 
my dokonce postupujeme z  prvního místa. Sláva 
vítězům!!!!!  

Gratulujeme všem závodnicím a  závodníkům 
k dosaženým úspěchům. Děláte nám radost, a to nejen 
umístěním, ale hlavně snahou na  sobě pracovat 
a dosahovat lepších a lepších výsledků. Krásně se o Vás 
píše. 

Martina Svatoňová

Pokud si dáte vyhledat ve slovníku výraz „šmajd“, 
najdete výrazy jako šmajdat, šajdat, pajdat. Ano, i tak 
by se dal popsat nejeden z uplynulých třiceti ročníků 
skautské tradiční akce nesoucí název Horošmajd. Že si 
pod tím stále nic nedovedete představit? Ve  skříni 
najděte krosnu po dědovi, naskládejte do ní oblečení 
asi tak na 5 dní. Přihoďte všechny nezbytnosti, bez 
kterých nemůžete být, mazlíčky nechte doma. K tomu 
přibalte ještě něco věcí, abyste se dokázali umýt, a šup 
na  autobus směřující do  některých našich hor, tedy 
pokud to vaše zavazadlo unesete na zádech.  

Cesta autobusem je příjemná. Máte kolem sebe 
spoustu kamarádů, za okny pozvolna mizí nekonečná 
pole a  nahrazují je hluboké lesy a  horské masivy. 
U některých začínají první náznaky, že to vše nebude 
tak idylické. A je to tu! V zadních řadách, s postupným 
nahoru a dolů, jak se autobus klikatí lesními cestami, 
dochází k  prvnímu blinkání. Ach jo! Kynedril je 
v  krosně dole mezi kufry nedosažitelný. Padla noc 
a i ti, co neblinkají, se modlí, aby už konečně autobus 
zastavil před horskou chalupou.  

Chladivý čerstvý vzduch a pevná zem pod nohama 
srovná žaludky na svá místa, nezbývá než najít místo, 
kde v  dnešní noc složíte hlavu. Když koukáte na  tu 
chaloupku, hned vás napadne, jestli se  tam všichni 
vejdou. Snažně se  proto dáte do  počítání, kolik vás 
vlastně oním autobusem mohlo přijet. Když už 
začínáte tušit, vychází z  chalupy hromada dalších, 
kteří přijeli dřív. „Nevejdem se!“  

V  chalupě to voní večeří. Snad je to odměna 
za  prožitou cestu nebo posilnění na  noc, kterou 
budete muset strávit venku pod širákem. Kupodivu 
po  výborném jídle jdete najít svůj pokoj. V  chalupě! 
Pokoje jsou úžasné! Dýchne na vás atmosféra starých 
časů. A  máte v  tom konečně jasno. Chalupa je 
kouzelná! Vešli jste se  sem všichni a  každý má kde 
spát.  

Další den ráno, konečně patříte tu divokou krásu 
hor, kam jste za tmy předešlého večera dorazili. Stálo 
to za  to? Na  první pohled se  zdá, že ano, ale jsme 
teprve na prahu celého toho velkého dobrodružství.  

SKAUTSKOU STEZKOU 
Horošmajd: 30 let dobrodružství 

www.skautchlumec.cz, www.facebook.com/skautichlumec 
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Začátek Horošmajdu bývá podobný. Co se  ale 
odehrává potom, je už různé s  ohledem na  váš věk, 
fyzičku a zkušenosti. Vždy vás to ale něco naučí.  

Kupodivu goretexové boty, které nosila vaše 
mamka, ztratily svou voděodolnost již dávno před tím, 
než jste si je zabalili jako vaše jediné boty. Což o  to, 
botám to nevadí, ale vy jste na  to přišli při celodenní 
túře po ujitých osmi kilometrech od chalupy.  

Noční návrat je úžasným zážitkem a  bývá ještě 
lepší, když si doma nezapomenete baterku a máte si 
čím svítit pod nohy. Přeci jen ty horské cesty, vymleté 
potoky vody z  jarního tání jsou zrádné i  za  světla 
v  létě, natož za mlhy v noci, bez světla a na podzim. 
Navíc při návratu, kdy už máte v nohách 20 kilometrů, 
jsou některé ty „držkopády“ opravdu bolestivé. 
V hlavě vám pak víří myšlenky jako: „Čím jsem si tohle 
zasloužil? Co jsem komu udělal, že mě za to takhle trestá? 
Umřu tu?“  

Jaká je pak odpověď na  takové otázky? Tichá 
a beze slov. Vždy tu jsou, pomohou vám vstát a jít dál. 
Kamarádi se  jim myslím pořád ještě říká. Jsou to ti, 
se  kterými si po  večerce povídáte hluboko do  noci 
o  láskách, starostech i  trápeních. Ti, se  kterými 
zkoušíte vyvolávat duchy a  povídat si u  toho 

strašidelné historky. A jsou to ti, kteří vás při Kanadské 
noci zmalovali fixou k nepoznání.  

Teď, když už trochu víte, ptáte se  – a  jaký že byl 
ten náš poslední Horošmajd v letošním roce? Bylo nás 
tam opravdu hodně a na  tu chalupu jsme se nevešli, 
takže jsme zabrali část chalupy naproti. Jídla byla 
vážně super, protože jsme si je všechna sami i vařili. 
Z nočních návratů jsme se vrátili všichni. Jeden večer 
nám chalupu ovládla strašidla a  bubáci, ale všechno 
jsme to měli pod kontrolou a  zahnali je nakonec 
do pelechů. Průzkumných výprav bylo hned několik. 
Kam vedly a co zde jejich účastníci a účastnice zažili, 
na to si budete muset najít někoho, kdo tu s námi byl, 
všechno to zažil, povypráví vám o tom.  

Málem bych zapomněl, víte, zapomínat se nám tak 
nějak daří samo, ani nás to nikdo nemusí učit, ale 
některé věci si připomínejme – 28. října 1918. No a pak 
se jelo domů. Kinedryl byl již tam, kde měl být, a cesta 
utekla tak nějak sama. Nakonec poslední velké 
rozloučení: „NAZDAR, tak zase na schůzce.“  

Pivoňka 
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JOTA-JOTI je největší rádiovou a digitální skautskou 
akcí, která propojuje skauty z  celého světa. Letošní 
ročník připadl na  víkend 18.  až 20.  října a  my jsme 
na  stanovišti Klubové stanice OK1KKY, z. s., přivítali 
s k a u t y z e  s t ře d i s k a Mě s t e c K r á l o v é . N á š 
radioamatérský spolek poskytl skautům technické 
zázemí a  možnost užívat v  komunikaci se  skauty 
z jiných zemí volací značku OK1KKY.  

V sobotu po poledni společně se sedmi skauty (tři 
dívky z  oddílu Lišek, tři chlapci z  oddílu Jelenů, 
skautská vedoucí) jsme nahlédli do  světa rádiových 
vln, s  pěti statečnými pokračovalo snažení do 
pozdních nočních hodin a v neděli. Jelikož je zajištění 
setkání skautů pomocí rádiových vln technicky 
náročnější, většina skautských skupin přechází 
na  internetová setkávání například pomocí Skype. 
I  přesto se  nám podařilo navázat spojení se  skauty 
z  Portugalska a  Kypru. Skauti si předávali pár 
základních informací o  lokalitě, velikosti skupin 
a  věku. Kromě toho jsme navázali spojení s  New 
Yorkem, norským Oslem a Brazílií.  

Kromě vysílání jsme taktéž nahlédli do  tajemství 
telegrafie a skauti si tak mohli otestovat své schopnosti 
v  užívání morseovky v  audio podobě. Navštívil nás 
také spojař ze 42.  výsadkového pluku Chrudim 
a  předvedl dětem rádiový systém MANET pro 
průzkumné jednotky. Děti si v blízkém lese vyzkoušely 
v modelové situaci přenos zvuku, obrazu a dat.  

Večer zpříjemnilo povídání a  opékání topinek 
na  táboráku. Ranní promrznutí z  chladné noci 

na  lehátkách pod přístřeškem zachránil teplý čaj 
a guláš.  

Za účast a  odhodlání promluvit do  vysílačky 
v cizím jazyce jsme skautům předali certifikáty o účasti 
a  zasloužené nášivky, které budou jistě zdobit jejich 
kroje.  

Více fotek a  video z  akce na  našich stránkách 
www.ok1kky.cz. 

Klubová stanice OK1KKY, z. s.  
předseda spolku Roman Beneš 

SKAUTSKÉ JAMBOREE ON THE AIR NA KLUBOVÉM STANOVIŠTI
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OTUŽILECKÉ TRÉNINKY 

Každý otužilecký trénink je něčím jiný. Buď prší, 
fouká, je mlha, nebo svítí slunce. Někdy je to 
za  doprovodu pouťových atrakcí, jindy (po  změně 
času) zase za tmy.  

Začátkem listopadu jsme se poprvé v  této sezoně 
již sportovně otužovali a většina přítomných si rovněž 
splnila první otužileckou výzvu, k  čemuž jim gratu-
lujeme. Pro některé zkušené otužilce může jít spíše 
o  formalitu, ale zejména pro ty začínající jde 
o významný milník. Pravidelné tréninky jim tak nesou 
své první ovoce. 

Během několika dní nám také klesla teplota vody 
o několik stupňů. Jde sice o typický listopadový jev, ale 
letos to šlo opravdu šupem. A  tak zatímco první 
listopadovou neděli jsme se  poprvé posunuli 
k  zmíněnému sportovnímu otužování, následující 
neděli jsme již rovnou plavali ve  studené vodě 
(konkrétně 6,8 °C). Nyní jsou tak tréninky v  té 
nejnáročnější fázi a  vyžadují tu největší vůli 
a  odolnost. Věříme, že i  letos to všichni úspěšně 
zvládnou. Až na  pár týdnů v  ledové vodě už nás 
vlastně nic zásadního nečeká. 

OTUŽILECKÉ AKCE 

To se  však nedá říci o  našich akcích, těch bude 
ještě dosti. Koncem října jsme si užili strašidelné 
plavání za  tmy se  spoustou masek a  se  stylovým 
občerstvením. Navštívili jsme také vernisáž s  foto-
grafiemi, které jsme počátkem léta pořídili s  klienty 
Domova v Podzámčí. Čeká nás rovněž návštěva závodů 
v zimním plavání s názvem Otužilecké Labe v Hradci 
Králové, dále vánoční a novoroční plavání atd.  

Na přání opravdu velkého počtu lidí v našem okolí 
proběhne i  letos vystoupení Eskima v  rámci advent-
ních trhů na Zlatou neděli 22. prosince. Doufáme tedy, 
že se  i  tentokrát budou diváci bavit, alespoň tak jako 
my při jeho přípravě. Více informací v plakátu uvnitř 
čísla.  

Za Eskimo Josef Ulrich

ESKIMO CHLUMEC OTUŽILCI
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Mezi Chlumcem nad Cidlinou 
a  Týncem nad Labem leží 
na  první pohled nenápadná 
obec jménem Radovesnice II. 
Dojem nenápadné vesnice 
vystřídá překvapení na  návsi. 
Na zadní straně bývalé hasičské 
zbrojnice se  nachází velký 

betlém. Několik desítek metrů od betléma stojí domek, 
jehož vzhled připouští jediný výklad: tady určitě žije 
umělec. Tak tomu také skutečně je – zde má ateliér 
kolínský výtvarník Pavel Rajdl, tvůrce tohoto betléma. 

Pane Rajdle, při našem prvním setkání jsem 
získala dojem, že máte dvě působiště. Jste aktivní 
v  kolínském kulturním dění a  v radovesnickém 
ateliéru tvoříte.  
Ano, je to tak. Kolín pro mne znamená organizaci 
výtvarných projektů, vedení Galerie v  zahradě, 
Studiové scény Pod točnou a  další činnosti. 
Radovesnice jsou pak můj umělecký azyl – kresby, 
obrazy, keramická plastika, fotografie. 

Když říkáte azyl – jezdíte do  Radovesnic přesto 
jako domů?  
Určitě. Je mi 82 let a přibližně už 50 let, moje žena a já, 
zde pravidelně pobýváme. Obec Radovesnice se samo-
zřejmě v  průběhu času mění jako většina venkova. 
Starousedlíci odcházejí, přicházejí noví sousedé, řada 
z  nich zde ale rovněž trvale nebydlí. Přesto se  nám 
tady podařilo vytvořit a  udržet společenský život, 
který nám působí hodně radosti. 

O  Vašem zakotvení v  Radovesnicích svědčí 
skutečnost, že uprostřed obce se  nachází Váš 
betlém. Dokonce prý to je největší keramický 
betlém v republice.  
K  těm rozměrům. Jsou opravdu neobvyklé, tři části 
vlastního betléma jsou po  otevření bočních křídel 
veliké 4,5 krát 2,15 metru. 

Ještě než se  dostaneme k  samotnému betlému. 
Výtvarným umělcem jste se  zřejmě nestal až 
v Radovesnicích.  

Obrazy mě doprovázely již od dětství. Otec a strýc byli 
amatérskými malíři, teta učila kreslení. Výtvarný obor 
jsem vystudoval na  Pedagogické fakultě Univerzity 
Karlovy v Praze. Měl jsem to štěstí, že jsem byl žákem 
osobností, jako byli Ladislav Leitgeb, Cyril Bouda, 
Martin Salcman a Karel Lidický. 

Zpět ale k  betlému. Z  jakého popudu a  kdy 
vznikl?  
Radovesnice spadají pod farnost v  Žiželicích, nemají 
ale kostel, dokonce ani kapličku. Stavět kostely, na to si 
netroufám. A tak jsem se rozhodl alespoň pro betlém, 
přesahující svojí velikostí a polohou běžné představy 
o betlémech. Betlém vznikl v  roce 2013 a na počátku 
adventu téhož roku byl i  slavnostně odhalen 
a posvěcen. V následujících letech byl doplňován, až 
v roce 2020 dosáhl dnešní podoby. 

K  dnešní podobě – co se  v  těch sedmi letech 
změnilo? Asi se rozrostl, že?  
Ano, ale nejen to. Dnes sestává z  více než 470 
keramických figurek. Podněty přicházely zejména 
od  návštěvníků. V  roce 2018 jsem betlém rozšířil 
o  třetí, spodní část. O  rok později jsem na  zdi 
za  betlémem doplnil o  z dálky viditelné nebe 
a nejnověji je v  suterénu umístěno i peklo. Výraznou 
změnou bylo barevné sjednocení jednotlivých částí. 
Drobné vnější úpravy proběhly rovněž poté, co si 
starosta obce při zahájení adventu o  plůtek kolem 
betléma roztrhl kalhoty. 

Zmiňujete, že jste betlém rozšířil o  třetí část. 
Jakou strukturu má betlém v dnešní podobě? Co 
je obsahem první části?  
První část, tedy horní pás, obsahuje zpodobnění města 
Jeruzaléma s  jeho historickými budovami, se  svatou 
rodinou, s pastýři, s přicházejícími třemi králi a  jejich 
doprovodem. V  bočních křídlech jsou zachyceni 
poutníci, převážně vznešeného původu. 

V následující, druhé, střední části?  
Střední pás zobrazuje typicky českou krajinu 
venkovského charakteru s  kostelíčky a  lidovými 
stavbami. Scenérii doplňují koledníci, sedlák 

„Půjdem spolu…“ do Radovesnic  
Rozhovor s tvůrcem unikátního betléma Pavlem Rajdlem 
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s  pašíkem, hostinský nesoucí sud, babky, vesnická 
kapela kutálka, rozezpívané děti a tančící páry. 

A v třetí, dolní části?  
Ten představuje tradiční české vánoční zvyky a celou 
historii adventu s vyobrazením postav, jako je Mikuláš 
s  čertem, Lucky, štědrovečerní večeře, dále Rybova 
mše a tříkrálová obchůzka. 

I po zavření betléma je jeho poselství přítomno.  
Byl to můj úmysl. Po zavření bočních křídel se objeví 
velký keramický reliéf Noc pastýřů s nápisem „Zvěstuji 
vám velkou radost. V městě Davidově se vám narodil 
spasitel…To je Mesiáš…“ 

Pane Rajdle, Vaše těžiště je malovaní a sochařina, 
své práce jste představil dosud na  více než 
90  samostatných výstavách v  republice, vysta-
voval jste například i  v Mnichově, Frankfurtu, 
Tokiu, Paříži. Jak vnímáte proces umělecké 
tvorby?  
Pro mne je umění úžasnou otevřenou cestou, kterou 
se  nějakým způsobem vyjadřuji o  sobě i  o světě. 
Přechod od  viditelného světa k  vnitřnímu je cestou 
k  prostotě a  pravdě. Je to cesta osobní svobody. 
Nejsem z těch, kteří by skicovali, dělali studie. Vždy je 
to výzva a dobrodružství. Láká mě papír, plátno, hlína. 
Naučil jsem se  vnímat detaily, pocity, prostě chodit 
s  očima a  srdcem otevřenými, to je ta nejlepší 
inspirace. 

Vaše práce, k  vidění například na  nedávné 
výstavě v  Karlových Varech, jsou hodně 
abstraktní …  
Máte pravdu, pracuji v  podstatě jenom abstraktně. 
Ono to zpracování neodráží vnější skutečnosti, je to 
vlastně mé „vlídné snění“. Vždy je to stav vnitřního 
podvědomí, projev osobního vyrovnání se  s  životem 
a světem. 

Na závěr: Jakou podobu má pomyslný potlesk 
Vašeho publika?  
Pokud naleznete v některém mém díle tichou radost, 
pokud vás donutí k  zastavení a  zamyšlení, pak jsem 
nepracoval nadarmo. 

Hana Tomsa-Hladik  

Převzato ve  zkrácené podobě z  měsíčníku Adalbert 
12/2024 

Betlém je otevřen od začátku adventu do 31. 1.  
Zájemci o  prohlídku mimo tuto dobu se  mohou 
domluvit na  termínu prohlídky na  telefonu obecního 
úřadu 322 312 998 resp. 606 905 632 nebo s paní Janou 
Šašmovou, telefon 723 987 696.

Pohled na otevřený betlém v době adventu.

 Pohled na zahradu a atelier v Radovesnicích.

Obraz Pavla Rajdla - Neděle.
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Blíží se  Vánoce a  s nimi ty nejkrásnější chvíle 
strávené s našimi blízkými. Vzpomínáte, jak jste věřili 
na  Ježíška? Na  TOHO, co všem hodným lidem nosí 
dárky? Na  to tajemno, krásno a  nedočkavo? Chvíle 
napětí a zvláštní nervozity a pak ta nádherná úleva – 
rozsvícený stromeček a pod ním dárky… Vánoce jsou 
vždy nejkrásnější v očích dětí.  

Ale kdy s pravdou ven? Je lépe, když děti pravdu 
zjistí samy, nebo je lépe jim o ní povědět a připravit je 
tak na realitu? A jak to nejlépe udělat? To jsou otázky, 
které si kladou celé generace dospělých.  

Zatajovat pravdu o Ježíškovi se nám daří stále hůř. 
Vždyť od  podzimu jsou obchody plné Vánoc. Stejně 
tak je tomu i v televizních reklamách. A to vše děti vidí 
a slyší. A my si přejeme, aby si víru v Ježíška udržely co 
nejdéle. Však i dospělí mají rádi to zvláštní tajemno. 
A Vánoce s dětmi nám ho pomáhají udržovat.  

Je na  nás dospělých, jak si se  „lží“ o  Ježíškovi 
poradíme. Musíme ale počítat s  tím, že nás mnohdy 
dětí překvapí a  „hrají“ s námi „hru na  Ježíška“, aniž 
bychom my tušili, že v něho už nevěří. A někdy jsme 
tomu rádi. Ale jsou tu spolužáci či starší kamarádi 

a  sourozenci a  také školka. Některé děti mohou být 
zklamané, že „Ježíšek prostě neexistuje“ a stromeček, 
dárky i  zvoneček obstarávají rodiče. Jiné jsou 
po  odhalení pravdy naopak na  sebe velmi pyšné, 
protože se  jim podařilo něco tajemného objevit 
a  zlomit. Mnohdy jsme z  toho zklamaní spíše my, 
dospělí. Vždyť naše lež byla přece milosrdná. Chtěli 
jsme dětem co nejdéle navozovat kousek magického 
a  tajemného, rozvinout jejich fantazii, víru v  cosi 
neznámého, abychom jim jejich svět zkrášlili 
a obohatili. A abychom se  tím do doby dětství v  tom 
uspěchaném a  nervózním světě vrátili alespoň 
na chvilku my sami. Vždyť i nám se líbí zvyky a rituály, 
fantazie i  tajemno, protože nám dodávají radost 
a máme se na co těšit. Proto dopřejte svým dětem, aby 
mohly v  něco věřit, a  ponechte jim prostor pro 
rozvíjení jejich fantazie. 

Krásné Vánoce s  dárky od  Ježíška, ale hlavně 
svátky prožité mezi vašimi nejbližšími přeje  

Mgr. Milena Komárková

VÁNOCE S JEŽÍŠKEM (NEBO BEZ NĚJ)?

POZVÁNKA NA VÁNOČNÍ MŠI 

Církev římskokatolická a  Chrámový sbor svaté Voršily si dovolují pozvat nejen občany našeho města 
a  okolních obcí, ale všechny lidi dobré vůle na  již tradiční zpívanou půlnoční vánoční mši, která se  koná 

na  Štědrý den, v  úterý 24.  prosince, ve 
24 hodin v chrámu svaté Voršily.  

Na  programu je letos Hradilova Vánoční 
mše. Budeme se  ze všech sil snažit navodit 
krásnou vánoční atmosféru nejen sobě, ale 
i všem našim posluchačům.  

Těšíme se na vaši hojnou účast. 

Členové Chrámového sboru sv. Voršily
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TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 2025
Tradiční Tříkrálová sbírka s  koledníky králi 

a  královnami, posly naděje a  radosti, startuje 
opět na začátku ledna 2025. Skupinky koledníků 
projdou obcemi a  městy regionu Králové-
hradecka a  poprosí o  dar do zapečetěných 
kasiček s  logem charity. Prosíme Vás o vstřícnost, 
prosíme o přátelské přijetí malých i velkých koledníků 
králů. Prosíme o  Vaši štědrost a  jakýkoliv finanční 
příspěvek. Vaše dary budou využity opět ve prospěch 
těch, kteří naši pomoc potřebují. 

Tříkrálová sbírka dlouhodobě podporuje 
výstavbu Hospice pro Hradecko s  odlehčovací 
službou. S  velkou radostí s  Vámi sdílíme 
skutečnost, že dne 7.  listopadu byla výstavba 
hospice byla slavnostně zahájena.  

Lednová Tříkrálová sbírka opět nejvíce podpoří 
péči o  nevyléčitelně nemocné a  jejich rodiny 
v  domácím prostředí a  projekt stavby hospice. Část 
peněz také využijeme v  rámci krizové pomoci 
Poradny Domácí hospicové péče a  Poradny pro lidi 
v  tísni. Plánujeme zakoupit i  služební vozidlo pro 
terénní péči Charitní pečovatelské služby…  

Kompletní informace o  rozdělení výtěžku 
naleznete na www.charitahk.cz. Třetina z celkového 
výtěžku je určena na  humanitární pomoc v  rámci 
aktivit Charity Česká republika.  

Cílem Tříkrálové sbírky je vybrat nejenom co 
nejvíce finančních prostředků, ale stejně důležitý je 
lidský rozměr sbírky. S  každým úsměvem, koledou 
„Štěstí, zdraví, dlouhá léta, … vinšujeme vám“ 
přinesou koledníci králové lidem na ulicích i do jejich 
domovů radostné poselství Vánoc, které vyzývá 
k  zastavení, vzájemném naslouchání, laskavosti, 
dobru.  

Jen díky Vám všem je Tříkrálová sbírka tak 
lidská  

Děkujeme Vám, všem dárcům, děkujeme všem 
koledníkům, průvodcům skupinek, děkujeme 
zástupcům úřadů, duchovním, pedagogům, rodičům 
a mnoha dalším. Děkujeme vám.  

T ř í k r á l o v o u s b í r k u l z e t a k é p o d p o ř i t 
bezhotovostně, a  to zasláním daru na  účet 
66008822/0800  s  variabilním symbolem 
777955007, popřípadě prostřednictvím online 
kasičky na www.trikralovasbirka.cz, kde lze získat 
i potvrzení o daru.  

V  Chlumci nad Cidlinou zahajujeme koledu 
v  neděli 5. ledna  v 16  hodin požehnáním 
koledníkům v kostele na náměstí. Poté ve čtvrtek 
9. ledna vyrazí děti ze základní školy na koledu 
po ulicích města. A pak v sobotu 11. ledna bude 
následovat naše už tradiční a k naší velké radosti 
Vámi vítaná sousedská koleda dům od  domu 
v  Chlumci, Kladrubech, Lučicích a  pravdě-
podobně v neděli i v Pamětníku.  

Už se na Vás s dětmi moc těšíme. Je příjemné, 
že se  nám povětšinou daří poslat k  Vám 
na  koledu někoho, koho dobře znáte. A  opět 
se  budeme snažit vystavit fotky z  koledy 
v papírnictví.  

Vážení přátelé, do nového roku Vám přejeme 
hodně zdraví, štěstí, lásky, úspěchu v  soukro-
mém i  pracovním životě a  hojnost Božího 
požehnání.  

Tým pracovníků Oblastní charity Hradec 
Králové, naši chlumečtí koledníci i jejich doprovod. 

Tříkrálová sbírka na Královéhradecku 
podpoří: 
• Péči o nevyléčitelně nemocné a jejich rodiny 

v  domácím prostředí, shromažďování finančních 
prostředků pro výstavbu a provoz hospice ve 
Stěžerách (50 %). 

• Konkrétní pomoc a podpora osob v řešení 
krizových situací prostřednictvím Poradny 
Domácí hospicové péče a Poradny pro lidi v tísni 
(20 %). 

• Ná ku p s l uže b n í h o voz i d l a p ro Chari tní 
pečovatelskou službu, dále provozní a personální 
náklady služby. 

• Vybavení, provozní a personální náklady 
Sociálního šatníku (15 %). 

• Realizaci humanitárních projektů v Indii (5 %, např. 
kvalifikační kurzy, výstavbu školy), krizový fond pro 
pomoc při mimořádné události (1 % např. povodně). 

• Třetina z celkového výtěžku je určena na 
humanitární pomoc v rámci výdajů Charity Česká 
republika. 
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Finanční prostředky Tříkrálové sbírky 2024 byly 
doposud využity na podporu 
• Poradny pro lidi v  tísni a  Poradny Domácí 

hospicové péče, na  úhradu provozních nákladů 
a  mzdových nákladů pracovníků poraden. Obě 
poradny poskytují službu zdarma. Jsou financovány 
z veřejných zdrojů a částečně fungují i díky podpoře 
jednotlivých dárců. 

• Domácí hospicové péče, na nákup zdravotnických 
pomůcek a materiálu pro pacienty. 

• Sociálního šatníku, zejména na  úhradu energií, 
benzinu, mezd personálu. 

• Lůžkového hospice, na  pokrytí části investičních 
nákladů souvisejících s projektovou přípravou.  

O b l a s t n í c h a r i t a H r a d e c K r á l o v é , 
www.charitahk.cz  
Hradecko: Petra Zíková, dobro@charitahk.cz,  
tel.: 774 836 276  
Hradec Králové: Renáta Špačková, ts@charitahk.cz,  
tel.: 777 721 641,  
Třebechovicko: Alice Doksanská, 
pujcovna.trebechovice@charitahk.cz, tel.: 777 611 263 

Rok 2024 byl pro naší malou a mladou kapelu plný 
různorodých hudebních akcí 
a milých setkání. Měli jsme tu 
čest zahrát na  někol ika 
narozeninových a  rodinných 
oslavách, zlaté svatbě, setkání 
seniorů, slavnostech okolních 
měst a  obcí, masopustu, 
dožínkách, zabijačkových 
hodech a  oktoberfestu. Na-
posledy zmiňovaný německý 
svátek piva se u nás postupně 
zabydluje a  my byli v  Hradci 
Králové a v Praze u toho. Díky 
tomu jsme náš repertoár českých a  moravských 
lidových písní obohatili i o hity populární hudby. Pilíř 
repertoáru však stále tvoří poctivá česká dechovka, 
na kterou jsme právem hrdí.  

Jak to vlastně všechno začalo? V roce 2019 vyrazil 
kapelník Srubovanky Jan Svoboda s  celou rodinou 
na  „dovolenou“ do  srubu v  nedalekých Kosicích. 
Počasí příliš nepřálo, tak vyndali hudební nástroje 
a  za  pár dní byla kapela na  světě. Obsazení 
se  postupně obměnilo a  po  pěti letech se  ustálilo 
v  podobě dvou zpěváků, dvou trumpet, akordeonu, 
tuby a  bicích. Současní hráči kapely jsou z  řad 
profesionálních muzikantů, studentů konzervatoře 

a  absolventů místní základní umělecké školy. Zní to 
jednoduše, ale věřte, že těch 
5  let bylo plných poctivé 
muzikantské práce, psaní 
not a  vymýšlení nápadů 
k  o b o h a c e n í z v u k o v é 
a  vizuální stránky našich 
vystoupení.  
Plánované akce můžete 
sledovat na našem profilu na 
Facebooku – Srubovanka, 
nebo si o ně napsat na mail: 
honza.svoboda@atlas.cz. 
Baví nás lidi bavit, a  proto 

plánujeme po  novém roce mnoho hraní, třeba 
i koncert v Klicperově domě. O přesném termínu Vás 
budeme brzy informovat. Společně si zazpíváme třeba 
i tu naší…. 

  Srubovanka, to je ta kapelička,  
  vznikla kdysi ve srubu.  
  To je naše skvělá kapela 
  zahraje Vám vždycky zvesela, zvesela. 
  Srubovanka, to je ta kapelička,  
  která hraje právě Vám. 

Vaše Srubovanka

SRUBOVANKA, TO JE TA KAPELIČKA….
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Dnešní cyklovýlet vás zavede do  obce Žáravice 
(pardubický okres, nedaleko Přelouče) do přírodního 
divadla. Z Chlumce vyrazíte do Kladrub, cyklostezkou 
na Lučice a budete pokračovat chvíli po silnici směrem 
na  Štít. Před mostem nad dálnicí odbočte vlevo přes 
Rtánov, až dojedete do  Klamoše. Ještě před vjezdem 
do  obce odbočte na  pěšinu vlevo a  ta vás dovede 
téměř k  hřišti. Jeďte dál ke  hřbitovu stále jiho-
východním směrem kolem rybníku Záhumeník 
a  vyjedete v  Malých Výklekách. Na  silnici odbočte 
vpravo a  jeďte do  Vápna. Na  první křižovatce 
za  sochou sv. Jana Nepomuckého odbočte vlevo 
a pokračujte kolem základní školy dál. Silnice se brzy 
promění v  lesní cestu, která vás dovede kolem domu 
„U  Aničky“ až do  Žáravic. Tady se  dejte doleva 
a po chvíli uvidíte vpravo ceduli s označením našeho 
cíle. Sjeďte z  hlavní silnice a  šipky už vás spolehlivě 
z a v e d o u d o  S t á t n í p ř í r o d n í r e z e r v a c e 
„Na  Hradech“. Přivítá vás nejprve rybník Švihov 
s  rozlohou 1,8  ha. Na  jeho březích roste v  Čechách 
vzácná přeslička obrovská. Okolí rybníka je rájem 
zpěvného ptactva a  ještě nedávno zde hnízdil čáp 
černý. Rybník napájí Sopřečský potok. 

Státní přírodní rezervace „Na Hradech“, která byla 
zřízena 17. února 1956, má rozlohu asi 10 ha. Najdeme 
v  ní dub, habr a  buk. Ze  vzácných rostlin se  zde 
vyskytuje medovník velkokvětý a  orchidej okrotice 
bílá. Od  května 1958 je lokalita kulturní památkou. 
Vpravo podél rybníka vede pěšina dál směrem 
k přírodnímu divadlu. Cestou uvidíte zajímavé výtvory 
a figurky zasazené do břehů podél cesty, které budou 
obdivovat nejen děti, ale i  vy dospěláci. Je opravdu 
na co se dívat! 

Pokračujte po  cestě dál a  pod kopcem uvidíte 
přírodní divadlo „Na  Hradech“ (Hrada). Bylo 
vybudováno v  roce 1954, letos tedy slaví už 
70.  narozeniny! V  divadle vystupovaly ochotnické 
i profesionální soubory.  

V  roce 1975  bylo vybudováno i  zázemí divadla 
(klubovna a šatna).  

Jak to všechno ale začalo? V  roce 1925  se někteří 
obyvatelé Žáravic a členové hasičského sboru rozhodli 
vybudovat jednoduché jeviště v  hostinci „U  Česáků“. 
Zde se  začalo hrát ochotnické divadlo. 15.  března 
se  uskutečnilo první vystoupení ochotníků s  před-
stavením „Kříž u  potoka“. Stoupající návštěvnost 
divadelních představení vedla k  rozhodnutí, že 
prostory hostince jsou již nevyhovující. Po  jedna-
dvacetileté činnosti ochotnického divadla zde bylo 

DIVADLO V LESE
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v  roce 1946  sehráno poslední představení. Jednalo 
se o veselohru „Z českých mlýnů“.  

V  roce 1953 přišel místní obyvatel pan Vladimír 
Panchártek s  nápadem, že by se  dal využít příznivý 
terén v  lese „Na  Hradech“ a  vybudovat zde přírodní 
amfiteátr. Následujícího roku začali téměř všichni muži 
z  obce terén upravovat, koňskými potahy přiváželi 
stavební materiál a  postupně bylo dílo dokončeno. 
V  roce 1954  se  tady odehrálo první představení „Naši 
furianti“ od  Ladislava Stroupežnického. Začátky 
provozu amfiteátru nebyly jednoduché hlavně 
z  finančních důvodů. Příjmem z  odehraných 
představení se situace začala postupně zlepšovat, a tak 
byly vytvořeny dobré podmínky pro fungování 
přírodního divadla v  krásném lesním prostředí. 
Častými hosty byly i profesionální soubory.  

V jedné divadelní hře pardubického divadla se „Na 
Hradech“ představila v  hlavní roli známá herečka 
Blanka Bohdanová, hrál zde i orchestr Karla Valdaufa, 
se souborem Osvětová beseda Litětiny v divadelní hře 
„Vojnarka“ hostoval filmový a divadelní herec Jaroslav 
Vojta. Zpěvák dechové hudby Josef Zíma nebo Standa 
Procházka se  postarali o  další zdařilou akci 
v přírodním divadle, stejně jako vystoupení Jaroslava 
Štercla nebo kapely Šumařinka. Pro mladé diváky 
se konaly koncerty hudebních skupin Abraxas, Klaxon 
a další beatových skupin. 

A co naši Chlumečáci?  
Divadelní soubor Klicpera se  předvedl v  plné 
parádě! 

Podle záznamů v  pamětní knize Žáravic jsme 
zjistili, že Klicperáci sehráli: 

- 2000 – „Svatba pod deštníky“  
- 2001 – „…si pořádně zařádit“  
- 2002 – „Ťululum“  
- 2004 – „Dalskabáty, hříšná ves“  

- 2005 – „Oddací list“  
- 2006 – „Sugar“  
- 2009 – „Létající snoubenky“  
- 2010 – „Na správné adrese“  
- 2011 – „Dámský krejčí“  
- 2012 – „Charleyova teta“  
- 2014 – „Otylka“  
- 2015 – „Agentura Drahoušek“  
- 2023 – „Ach, ti příbuzní“  
Letošní představení se konalo 1. června a Klicperáci 

se  představili hrou „Darmojed aneb Curculio“. 
Podrobnosti o vzniku a činnosti ochotnického divadla 
v  Žáravicích si můžete přečíst na  tabulích přímo 
v areálu přírodního divadla. 

Pokud si chcete vyšlápnout na opukový kopec nad 
divadlem, vydejte se  podle směrovky do  míst, kde 
kdysi stávala až do roku 1492 strážní tvrz „Na Hradech“ 
(také Hrada nebo Kozákův hrádek). Podle pověsti byla 
tvrz zničena Husity, jiná verze uvádí, že ji zapálil sám 
majitel. Dnes už to nevyřešíme, přesto výhled shora 
na  divadlo nebo rybník stojí za  to. V  místě tvrze 
najdeme jen pozůstatky valů a  opuštěnou lavičku 
ve  tvaru kozla, která má připomenout posledního 
majitele tvrze Jana Kozla ze Sušin. 

A  to už je pro dnešek všechno! Pokud se  vydáte 
popisovanou trasou, ujedete přibližně 12 kilometrů. 
Zpáteční cestu můžete zvolit jinudy, možností je 
několik. Ještě se  dá pokračovat kousek dál podél 
rybníka a  dojdete ke  studánce. Odtud vede cesta až 
do  Volče. My už jsme se  tudy nepouštěli, proto 
nemůžeme zaručit sjízdnost této části trasy. Ale je to 
výzva! V  některém z  dalších čísel Chlumeckých listů 

Pozvánka na představení DS 
Klicpera

Lavička na místě bývalé tvrze 
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se  mrkneme na  další ochotnické divadlo, tentokrát 
do Klamoše.  

Přejeme krásné zážitky z cest a hlavně šťastný návrat! 

Zdroje:  
www.zaravice.cz, 
Wikipedie,  
Mapy.cz, cyklomapa Čáslavsko, Přeloučsko,  
Pamětní knihy Žáravic 

Mgr. Věra Teplá a Zdeněk Hataš

Letos v  říjnu to byly tři roky, kdy Komunál 
vyprodal pražskou Lucernu. O  tento krásný zážitek 
jsem se  podělila se  čtenáři Chlumeckých listů 
článkem, který jsem ukončila otázkou – A  PŘÍŠTĚ?? 
TŘEBA FORUM KARLÍN ? A stalo se… 

Letos na  jaře jel Komunál koncertní šňůru 
s  Protheem ( Jan Macků, ex zpěvák Dymytry, který 
založil vlastní sólový projekt Protheus) a  její 
vyvrcholení, poslední největší společný koncert, při 
kterém se zároveň křtilo i nové album Komunálu, bylo 
právě v Praze ve Foru Karlín. Zatímco Lucerna je mezi 
našimi koncertními sály legendou, Forum Karlín je 
moderní multifunkční komplex uvedený do  provozu 
v roce 2014.  

Jezdím sem moc ráda, s  manželem a  členy naší 
rodiny jsme zde byli mnohokrát, vždy však 
na  koncertě zahraničních kapel zvučných jmen. 
Na  českou a  ještě k  tomu chlumeckou skupinu jsme 
sem jeli poprvé. Už při nástupu do metra bylo jasné, 
kdo a  kam jede – komunálnická vlna (není snad 
fanoušek, který by nevlastnil kus oděvu s  nápisem 
Komunál) vzala ztečí stanici Křížíkova 
a zaplavila ulice Karlína. Před Forem stála 
mnohasetmetrová fronta, ještě že ten den 
přálo počasí a  svítilo sluníčko. Opět 
se sjeli fandové ze všech koutů naší země. 
Přijely celé rodiny, potkávali se  známí…
my se  tam třeba potkali s  kamarády 
z Plzně, Olomouce, Hustopečí… povídalo 
se, srandovalo, bylo fajn, na  chvíli jsme 
totiž mohli zapomenout na  starosti 
všedních dnů a těšit se na hudbu, kterou 
máme rádi….  

A v tomto duchu se nesl celý sobotní 

večer. Jako první nastoupil Komunální odpad a  co si 
budem… Lidi řvali nadšením a zpívalo se, až se Forum 
Karlín „zelenalo“. Pak měl svůj set Protheus a  to byla 
taky hudební lahůdka… Kdo neznáte, zkuste si 
poslechnout třeba jeho Cestu a  uslyšíte, že rocková 
hudba je krásná… No a  pak už podium patřilo celé 
Komunálu a  jeho hostům – Petr Kolář, Fany Michalík, 
Martin Hollandr – zpívalo se, křtila se  nová deska 
Nedáme se zlomit. Taky se gratulovalo. Pro muzikanta 
tělem i duší, jako je Erny, asi nemohla být lepší oslava 
narozenin – vše nejlepší mu přálo vyprodané Forum… 
Celý koncert ukončil společný duet Komunálu 
a Prothea, tisíce konfet a pozitivní a krásná energie by 
se v tu chvíli dala krájet. Zažila jsem chvíle, kdy Forum 
Karlín leželo u  nohou zahraničním hvězdám jako 
Avantasia (GE), Powerwolf (GE), HammerFall (SW), 
Battle Beast (FIN)… 19. října 2024 jsem viděla, jak 
Forum Karlín leží u nohou Komunálu z Chlumce nad 
Cidlinou…  

 Jana Midlochová

KOMUNÁL VE FORU KARLÍN    
(OČIMA ÚČASTNÍKŮ KONCERTU)
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V  rámci projektu Komunitní Společná CIDLINA 
zorganizovala místní akční skupina v  čele s  paní 
Bc. Žanetou Musilovou, manažerkou projektu, exkurzi 
seniorů po  našem regionu. Akce se  uskutečnila 
na základě projektu, jehož cílem je zapojování seniorů 
do  veřejného života v  místní komunitě. Exkurze 
se  zúčastnilo asi 50  seniorů z obcí, které se projektu 
aktivně účastní. 

Všichni přítomní ji pojali jako krásný výlet, 
na který se velmi těšili, a nebyli zklamáni.  

Jménem všech účastníků bych se  chtěla s  Vámi 
podělit o  naše zážitky z  cesty a  zároveň vyzvednout 
práci těch, kdo se  na přípravě a  organizaci zájezdu 
podíleli.  

Veliký dík patří paní Janě Bitnerové, Petře 
Pražákové, Lence Jelínkové i  Pavlíně Hyršálové 
a  v  neposlední řadě již výše zmíněné p. Žanetě 
Musilové.  

Vyrazili jsme ráno 7. listopadu. Autobus firmy 
Tomášek „posbíral“ směrem od  Nového Bydžova 
po  Chlumec nad Cidlinou velkou část výletníků, 
někteří se přidali pak až v Chlumci .  

Naše první zastávka byla v Chlumci nad Cidlinou. 
Starosta města pan Vladan Kárník nás uvedl do velké 
zasedací místnosti městského úřadu a  spolu s  paní 
Krátkou, představitelkou Městského muzea v  Loretě, 
pohovořili o  minulosti i  současnosti našeho města. 
Vyprávění bylo velmi poutavé, protože výše jme-
novaní neuváděli jen suchá fakta, jak bývá při 
historickém výkladu běžné, ale čerpali i  ze  svých 
vzpomínek z dětství či mládí.  

Dokladem toho, že vyprávění o  Chlumci a  okolí 
nebylo nudné a všední, je i fakt, že účastníky z Nového 
Bydžova poutavý výklad o  historii našeho města 
v podání pana Kárníka a paní Krátké velmi oslovil. A to 
natolik, že se  vydají co nejdříve vlakem do  našeho 
města na další výlet.  

Naše prohlídka pokračovala v  doprovodu paní 
Krátké do  místního kostela sv. Voršily, kde jsme si 
prohlédli interiér a  dověděli jsme se  další zajímavá 
fakta.  

Poté jsme odjeli na další prohlídku do obce Měník. 
Zde nás už čekala nejen zdejší starostka paní Bc. Alena 
Dvořáková, ale také velké překvapení v  podobě 
kvarteta pana Kloučka. Ten se  svými kamarády 

hudebníky doplňoval výklad paní starostky o  jejich 
obci krásnými lidovými melodiemi.  

V  obci, která se  sestává ze  čtyř místních částí 
Měník, Bydžovská Lhotka, Libeň a Barchůvek, žije asi 
640 obyvatel. Obdivovali jsme zde nejstarší stavbu 
obce, kterou je dřevěný kostel se  sousední dřevěnou 
zvonicí. Je zasvěcen sv. Václavu a  Stanislavovi. 
Původně byl kostel postaven z dubových desek, které 
se získaly podélným štípáním kmenů, tzv. trhanic.  

Ve 2. polovině 18. století byl však původní dřevěný 
kostel nahozen silnou vrstvou omítky, proto se  jeví 
jako zděný. Po prohlídce interiéru prostého venkov-
ského kostelíku jsme byli obdarováni drobným dárkem 
a  odjeli do  obce Nepolisy, kde jsme měli společný 
oběd.  

Poté jsme zamířili do  Hlušic, ležících asi 7  km 
na západ od Nového Bydžova.  

Zde nás srdečně uvítal pan starosta Jaroslav 
Trejbal. Pohovořil o  vzniku obce, kterou tvoří části 
Hlušice a Hlušičky. Obec má asi 740 obyvatel.  

Kromě základní a  mateřské školy je zde též 
výukové centrum Střední školy technické a řemeslné.  

Její hlavní sídlo je v Novém Bydžově, ale i  u nás 
v Chlumci známe výrobky cukrářů a řezníků, kteří zde 
mají část svých dílen. Pan starosta nás provedl obcí, 
kde jsme obdivovali zámek Černínů, který má střední 
škola v  pronájmu, dále sociální byty, určené pro 
rodiny s  nízkými příjmy. Nejvíce nás, především 
ženskou část výpravy, zaujalo muzeum kočárků. Patří 
paní Vízkové, která nás provedla svým královstvím. 
Množství kočárků, panenek, medvídků a  dalších 
dětských hraček nás vrátilo zase do  dětských let. 
S  nadšením a  zároveň s trochou nostalgie jsme 
prohlíželi všechny ty kočárky, panenky, oblečky 
i dobové hračky a bylo nám moc hezky. Pokud chcete 
zažít stejný pocit, vřele doporučujeme. Paní Vízková 
nemá sice pevnou otevírací dobu svého „kočárkového 
muzea“, ale lze s ní domluvit prohlídku telefonicky.  

Další naší zastávkou byla obec Smidary. Ta leží asi 
6  km od  Nového Bydžova na  soutoku řeky Cidliny 
a  Javorky a má asi 1 600 obyvatel. Mezi její části patří 
Červeněves, Chotělice, Křičov a Loučná Hora. A právě 
část Loučná Hora byla naším dalším cílem.  

Nejznámější pamětihodností je zde dřevěný kostel 
sv. Jiří, který původně pocházel ze 14. století, jak nám 
sdělil zdejší rodák a  patriot pan Draštík. Dnešní 

EXKURZE SENIORŮ SPOLEČNÉ CIDLINY
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podoba kostela je z 18. století. Ke kostelu patří 
i dřevěná zvonice. Jde o stupňovitou dřevěnou stavbu, 
která obsahuje 3 zvony. Dva z  nich jsou historicky 
cenné, neboť jde o zvony z  r. 1513 a  r. 1535. Posledně 
jmenovaný je od známého pražského zvonaře Jakuba 
Ptáčka. O  tom, že kostel spolu se  zvonicí v  Loučné 
Hoře je stavbou velmi mimořádnou, svědčí i  fakt, že 
byly už r. 1958 prohlášeny kulturní památkou. Po 
prohlídce kostela a  společném fotu jsme se  rozjeli 
na  poslední plánovanou návštěvu do  obce Králíky, 
kterou tvoř í části Králíky Řehoty, Podoliby 
a Chmelovice, se 400 obyvatel. 

V  obci nás uvítal velmi sympatický mladý muž, 
který nám sdělil, že je starostou už čtvrté volební 
období. Vůbec se nám nechtělo uvěřit, co všechno pan 
Tomáš Pohl spolu se  svými kolegy a  spolupracovníky 
místního obecního úřadu dokázal. V obci mají kromě 
velkého kulturního domu, který je tu ještě z  dob 
socialismu, velké zázemí k vyžití jak sportovnímu, tak 
kulturnímu.  

Krásnou klubovnu pro hasiče s  výhledem 
na dětské hřiště, dále několik dalších hřišť pro různé 
sporty, posilování, vlastní prostory pro další služby 
např. kadeřnictví.  

Svou pouť po  regionu jsme zakončili v kulturním 
domě, kde nám místní obyvatelé připravili výborné 
pohoštění v  podobě chutných obložených chlebíčků 
a krásných zákusků. O  ty se postarala zdejší cukrářka 
paní Němcová. Občané obce Králíky v  čele se  svým 
starostou panem Pohlem nás hostili jako velmi vzácné 
hosty a  po  hlášce pana starosty, „nepůjdete od  stolu, 
dokud všechno nesníte“, nám chutnalo jak od maminky.  

Exkurze se  vydařila na  jedničku. Tu bychom 
udělili všem zúčastněným, kteří se  o  nás starali 
v průběhu celého zájezdu, ať už to byli představitelé 
obcí, průvodci po památkách nebo členky Komunitní 
Společné CIDLINY. 

Díky jim všem jsme zažili krásný den plný milých 
a  neopakovatelných zážitků, na  které budeme ještě 
dlouho vzpomínat. 

Informační zdroje : Internet 

Marta Furchová
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Pro nezasvěcené podotýkám, že příznivci, přátelé 
a  obdivovatelé ochotnického divadelnictví v  Chlumci 
nad Cidlinou a  jeho blízkého či širšího okolí se  po 
tradiční roční přestávce dočkali a  mohli si opět 
se  zájmem a naplno užívat příjemné kulturní zážitky 
v  rámci letošního již sedmdesátého sedmého 
ročníku Klicperova Chlumce. Organizátoři, hlavně 
členové Divadelního spolku Klicpera Chlumec, nabídli 
divadelnímu publiku již zavedené „kulturní menu“ 
pěti soutěžních divadelních inscenací v  podání 
převážně tradičních ochotnických divadelních spolků. 
Vedle „základních stavebních kamenů“ tohoto 
soutěžního ochotnického divadelního svátku program 
ve  svém celkovém rozsahu zahrnoval i  další 
nesoutěžní a doprovodné akce. 

Mimo oficiální programový souhrn 77. KCH měla 
v  pátek 13.  září 2024 od 13.00  hodin proběhnout 
na  Klicperově náměstí u  sochy, bezesporu nej-
slavnějšího chlumeckého rodáka, Václava Klimenta 
Klicpery slavnostně pietní akce zaměřená ke  vzpo-
mínce a  uctění památky 165.  výročí úmrtí tohoto 
vůdčího dramatika a  velikána národního obrození 
(†  15.  září 1859 Praha). S  politováním se tentokrát 
mytická kombinace lidové pověry „pátek, třináctého“ 
vrchovatě naplnila ve  své negativitě vlivem výrazně 
zhoršeného vývoje počasí v podobě zatažené oblohy, 
prudkého ochlazení a  vydatného deště, který ani 
v  dalších dnech na  své intenzitě neubral. Intenzivní 
dešťové srážky způsobily v  některých částech naší 
republiky obrovské materiální škody a  byly příčinou 
řady lidských a  osobních tragédií. (Pietní akce se 
nakonec uskutečnila 17. září. - pozn. red.) 

Oficiálně a  slavnostně soutěžní program začínal 
v  sobotu 28.  října 2024 ve  velkém sále stále vzorně 
udržovaného městského kulturního stánku Klicperova 
domu. A  na  výraz „SLAVNOSTNĚ“ si tentokrát 
dovoluji položit opravdový důraz. Příčinou a  hlavní 
osobou slavnostně významné události byl pan Jaroslav 
Málek, který se  stal v  pořadí třetím chlumeckým 
ochotnickým divadelníkem, jež byl oceněn nejvyšším 
vyznamenáním v  oboru amatérského divadelnictví 
„Zlatým odznakem J. K. Tyla“ (dříve A. Lauterbach 
a  2023  J. Hlídek). Z  obecně laického pohledu 
se domnívám, že toto ocenění má podobnou hodnotu 

a váhu jako „Cena Thálie za celoživotní přínos divadlu“ 
v  oblasti profesionálního herectví. Pan Málek v  DS 
Klicpera Chlumec působí od roku 2002, tedy již 22 let, 
když před tím se věnoval amatérskému divadlu v místě 
svého bydliště, v  Kosicích. Pro chlumecký soubor 
se  stal významnou posilou a  všestranně aktivním 
členem souboru. Kromě poctivě odvedených 
hereckých výkonů v  řadě odehraných inscenací si 
v  Chlumci našel svou „parketu“ i  v režijní činnosti 
souboru a dalších aktivitách souvisejících s přípravou, 
realizací a  nastudováním konkrétní dramatizace. 
Krátce řečeno, jak slavnostně loňský 76.  ročník KCH 
končil, tak stejně a radostně letošní 77. ročník začínal. 
Velká gratulace tedy patří panu Jaroslavu Málkovi 
s  upřímným přáním odehrání ještě mnoha zdařilých 
rolí i  režijně nastudovaných inscenací se  souborem 
ochotníků DS Chlumec nad Cidlinou.  

Po shora uvedeném mimořádně slavnostním aktu 
byl oficiálně uveden a  divákům představen první 
soutěžící soubor. Zaplněné hlediště mohlo přivítat DS 
Na  tahu Červený Kostelec, který se  představil 
autorskou inscenací svého člena Vlastimila Klepáčka 
a v jeho režii „Don Q a Děvka nebeská“, která měla 
premiéru v roce 2022 na domácí scéně souboru. Hra je 
napsána pro dvě osoby, což by mohlo diváka vést 
k  obavě, že „nebude na  co koukat“ nebo dokonce 
„nebude co hrát“. Mohu s nejlepším svědomím říci, že 
opak zmíněných „obav“ je skutečnou realitou. 
Fantastický, až místy famózní herecký výkon paní Nadi 
Eflerové v  roli Markéty, „rázné ženy z  lidu“, je plně 
srovnatelný s výkonem profesionálních hereček. Paní 
Eflerová v  první části inscenace předvedla úžasné 
monodrama, kdy interpretaci předepsaného textu 
podtrhla dokonalým jevištním pohybem a sugestivním 
osobitým šarmem. Po  přestávce se  dělila o  scénu 
s panem Klepáčkem, který se představil v roli Dona Q. 
„z  mrtvých vstalého“. Ani tentokrát její Markéta nic 
neubrala z  energičnosti postavy a  dokonale se 
s  hereckým partnerem, který ve  svém partu a  roli 
představoval její protipól, doplňovali. Díky velmi 
dobře napsanému textu, který byl nabit vtipnými 
replikami dotýkajícími se  i  současného života, 
se  diváci srdečně zasmáli a  soudě podle sebe 
i  dokonale pobavili. Výkon paní Eflerové nasadil 

77. KLICPERŮV CHLUMEC 
BYLO MI CTÍ, OPĚT SE DIVÁCKY ZÚČASTNIT
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odborné porotě laťku v  oboru „nejlepší herečka“ 
opravdu velmi vysoko, a  když ne, tak ocenění 
za  „mimořádný herecký výkon“ by jí beze sporu 
patřilo. Kromě výkonů obou herců nelze opominout 
dokonalé zvýraznění celé inscenace v jejích mezihrách 
kytarovou hrou Petra a  příjemným zpěvem Katky 
Demjanovičových, kteří romantickými písněmi 
navazovali na  historickou dobu inscenace. Soubor 
z  Červeného Kostelce se  na KCH představil již 
devětkrát a z toho třikrát od roku 2006.  

Druhý soutěžní večer programově připadl 
na  sobotu 5.  října 2024 a  patřil vystoupení DS 
Symposion Třebechovice pod Orebem s  inscenací 
Jakuba Kolára „Jen pro zvané“. Autor (1971) byl 
dlouhou dobu aktivní v amatérském divadelnictví, pro 
tento obor napsal přes dvacet her a  několik desítek 
jednoaktovek. V  roce 2000 vydal básnickou sbírku 
Déšť v  lese a  v roce 2009 román Tajné pláže. Žije 
v Praze a pracuje jako redaktor a editor v  časopisech 
s  motoristickou tematikou. Třebechovičtí ochotníci, 
kteří se  na Klicperově Chlumci představili celkem již 
14krát,  z toho po  roce 2006  to tentokrát byla jejich 
třetí účast. V  inscenaci dostalo prostor celkem osm 
postav a  z toho tři čtvrtiny byly určeny pro ženskou 
část souboru. Účelově uspořádaná scéna poskytovala 
dostatečný prostor pro pohyb jednotlivých herců 
i  podporovala představivost diváků v  souvislosti 
s  vývojem děje. Bez výjimek lze hodnotit, že všichni 
herci odvedli dobré ztvárnění i  opravdově lidské 
naplnění jim svěřených postav. Nápaditou zápletku 
se  třemi tchýněmi by si nepřál asi žádný manžel, ale 
tentokrát si do „oprátky“ naběhl mažel sám díky jeho 
„geniálnímu nápadu“. V anotaci hry se uvádí, že to je 
komediální příležitost pro tři (starší) herečky, osobně 
si myslím, že ta závorková poznámka je zavádějící, 
snad lépe by bylo „zkušené“. Mne ze  všech postav 
paradoxně nejvíce zaujal i  pobavil rodinný sluha 
Wellmin v podání Petra Maléře, který nejenže věrně, 
až opravdově, předváděl lokajský stav, ale který se také 
v  druhé části představení  objevil ve  vtipném, téměř 
svádivém kostýmu. Jak je na KCH tradicí, i  tentokrát 
se  diváci dobře pobavili a  odměňovali výkony herců 
potleskem a smíchem i na otevřené scéně.  

Sobota 12.  října 2024 patřila soutěžnímu 
vystoupení osvědčených ochotníků, které sdružuje 
„Divadelní klub Vrchlabí“. Krkonošská parta 
divadelních nadšenců se  představila inscenací „Tak 
nějak Světáci“, která, jak sám název evokuje, vychází 

z  předlohy filmové komedie „Světáci“ (1969, Zdeněk 
Podskalský). Hru napsal pro své kolegy z Divadelního 
klubu jejich domácí scénárista i  režisér pan Václav 
Vondruška. S ohledem na osobu tvůrce scénáře bylo 
reálné očekávat dobrý a  hodnotný kulturní zážitek, 
protože to nebyla jeho první úprava nějaké známé 
předlohy a  vždy se  jednalo o  zajímavou, dobře 
odvedenou práci a  hlavně zdařilé dílo. Zásadní 
změnou proti původní předloze autor provedl 
v rozšíření počtu hlavních představitelů o jednu osobu 
v každém pohlaví a  také ve změně profese mužských 
představitelů, kdy z  fasádníků se  stali komináři. 
Základní nosné téma a  původní námět předlohy 
zůstaly zachovány včetně některých, dnes již 
zlidovělých hlášek či hereckých etud z  filmového 
originálu. Nejen jistota kvalitního scénáře, ale 
i  poctivé, přesvědčivé a  hlavně nadšené výkony 
jednotlivých herců v konkrétních rolích jim svěřených 
postav se  staly zdrojem vynikající zábavy a  mimo to 
se herci také blýskli v písňových partech a  tanečních 
kreacích. A  to vše vrchovatě naplnilo potěšení 
a  nadšení všech přítomných diváků, kteří nešetřili 
smíchem i  potleskem v  průběhu sledování vlastní 
inscenace, a  při závěrečné děrovačce, provázené 
několika „oponami“, dokonce hlediště povstalo, aby 
bouřlivým aplausem odměnilo všechny aktéry 
za  předvedený výkon a  poctivě odevzdanou práci 
na jevišti. S politováním autor scénáře přítomen nebyl. 
Nápaditě a  účelně byla řešena i  scéna, která při 
omezených jevištních možnostech v  porovnání 
s  filmem a  s předpokladem nutnosti transportu 
materiálu při zájezdových představeních vždy diváka 
náznakově zaváděla do konkrétní pasáže děje, ať již to 
bylo v  interiérových scénách bytu, či v  „nóbl 
podniku“, nebo v pracovním prostředí party kominářů 
s  náznakem pražského exteriéru. Mne velmi zaujala 
role „Božky“, v niž se představila paní Jitka Urbanová, 
která si svým emotivním, energickým i  komediálním 
hereckým výkonem nijak nezadala s  původní 
představitelkou této role ve  filmu, paní Jiřinou 
Bohdalovou. Dík a obdiv patří autorovi a samozřejmě 
celému souboru včetně doprovodného personálu. 
Vrchlabští ochotníci se KCH zúčastnili celkem 6krát, z 
toho po  roce 2006  byla tato jejich soutěžní účast 
čtvrtá.  

Pozor změna, to je fakt, který platil pro čtvrté 
soutěžní představení, protože se  výjimečně v  pátek 
18.  října 2024 divákům ve  velkém sále Klicperova 
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domu představil domácí ochotnický soubor DS 
Klicpera Chlumec nad Cidlinou. Pod režijním 
vedeném paní Evy Šimonové uvedli inscenaci „Moje 
žena je šílená“, jejímž autorem je francouzský 
dramatik Jean Barbier. Pro chlumecký soubor se jedná 
již o druhý titul od zmíněného autora, protože v rámci 
68. KCH (2015) nastudovali a odehráli hru „Moje dcera 
pracuje v  Paříži“. I  tento autor v  internetově 
prezentované stati potvrzuje obecně známé pravidlo, 
že napsat komickou hru se  situacemi a  replikami, 
které diváka rozesmějí, není vůbec snadné. Poukazuje 
na  to, že replika, o  jejíž významnosti není autor 
přesvědčen, je publikem přijímána zcela opačně 
a  příznivě. Naopak ta autorem cílená na  vtipnost 
se  nezřídka mine cílem. To je podle Barbiera zázrak 
komiky. A  ten zázrak se  konal i  v průběhu 
předmětného představení. Dobře napsaný text, role 
postav obsazené, jak v úvodu naznačila paní režisérka, 
na  míru jednotlivým aktérům a  usilovná snaha při 
zkouškách, to byly základní atributy dobré zábavy. 
Divadlo je beze sporu kolektivní práce, takže všem, 
kteří se  na zrození a  nastudování této inscenace 
podíleli, patří veliký a  upřímný dík. My diváci jsme 
se opticky setkali s osmi postavami, které se objevily 
na jevišti a současně naplnily dějovou linku inscenace. 
Každý z  herců odvedl evidentně osobitý výkon 
a předvedl se  v nejlepším světle jevištních reflektorů 
„na prknech, která znamenají svět“. Tentokrát to byl 
svět dobré zábavy a pobavení diváků. Samozřejmě ne 
každá role je dějově nosná a hlavní, a proto bych ještě 
chtěl zvlášť za  sebe poděkovat představiteli Juliána 
Valadiera, panu Vojtěchovi Nováčkovi, který po dobu 
představení téměř „neslezl z  podia“ a  postavě svým 
výkonem rozhodně „vdechl“ opravdovost. Myslím si, 
že další poznámka nebude platit jenom za  mne, ale 
za  většinu spokojeného a  rozesmátého publika. Ta 
se  týká excelentního výkonu pana Jana Petrovického 
v  roli nahluchlého účetního Dutilleula, který na  sebe 
po  zásluze strhával pozornost tím, že představoval 
homosexuála. Jeho, realitě velmi blízký, herecký výkon 
velkou měrou přispěl k  všeobecnému pobavení 
publika i  svižnému posunu průběhu děje hry. 
Ke  zvýraznění osobitosti postavy mohl mít v  součásti 
kostýmu i  něco růžového. Pro oko diváka byly 
zajímavé četné kostýmní převleky jednotlivých, 
zejména ženských, postav. Racionální řešení scény 
umožnilo divákům normálně sledovat tok děje bez 
nutnosti něco si domýšlet či jinak spekulovat, kde 

se  děj odehrává. Ještě jednou všem účinkujícím 
i  technickému personálu upřímné poděkování 
za odvedený výkon a hodně diváckou zábavu. Věřím, 
že jste měli nezbytné štěstí u divácké poroty, protože 
konkurence byla letos opravdu velká.  

Závěrečným soutěžním večerem byla sobota 
26.  října 2024, která patřila DS Pathalie TJ Sokol 
Nový Hradec Králové, s  divadelní inscenací 
„Potkali/y  se  u  jeskyně“, jejímž autorem je Jan J. 
Dvořák, dlouholetý spolupracovník ochotníků. 
Současný amatérský soubor byl začleněn v  roce 2017 
jako součást TJ Sokol a  jeho vedoucím je pan Karel 
Syrůček, který nejen hraje, ale současně zastává 
i pozici režiséra souboru. Základ ochotnického spolku 
se  traduje již od  roku 2007, ale průběhem času byly 
vyčerpány jak personální možnosti, tak i  tvůrčí 
invence. To byly zásadní důvody pro vznik nového 
souboru, který byl současně posílen některými herci 
z řad ochotníků Divadla Jesličky Josefa Tejkla v Hradci 
Králové. Souborem Pathalie nastudovaná a  scénicky 
uvedená inscenace se  veřejně divákům premiérově 
představila 1. října 2021 právě v Divadle Jesličky Josefa 
Tejkla. I  tento ochotnický soubor zanechal své 
umělecké stopy v Chlumci, když se úspěšně představil 
na 66., 67. a 70. KCH. Pro DS Pathalie je letošní účast 
na KCH zcela první. Zhlédnutím předmětné inscenace 
měli diváci možnost teoreticky nahlédnout do  české 
dávné historie. Tento exkurs ovšem neprobíhal 
jakkoliv nezáživným učebním přístupem podle stránek 
učebnic dějepisu, ale formou komediálního nadhledu 
k  všeobecnému pobavení publika a  věřím, že 
i  jednotlivých herců, pro které jedinou odměnou, jak 
tomu u ochotníků bývá, byl potlesk a pobavení diváků. 
Představení bylo pojednáno jako dvě jednoaktovky, 
které parodickým způsobem nahlížejí na  dávnou 
českou historii. Jak na úvod před představením sdělil 
pan Syrůček, tato inscenace je „podle směrnic EU“ 
pojednána jako genderově vyvážená, proto ta i/y  v 
názvu, zatím to bylo konstatováno jako žert. V první 
části inscenace se „u jeskyně uprostřed hvozdů a lesů“ 
představila dvojice mužů, po přestávce, ve druhé části, 
se stejná kulisa proměnila „v Perunovu skálu“, u které 
se  představila výhradně dámská část souboru. 
Na společné setkání mužů a žen došlo až při závěrečné 
děkovačce a  to se  snad zatím může. Z  pohledu 
běžného diváka mohu konstatovat, že se  jednalo 
o  zajímavý a  neotřelý námět, který byl dobře 
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zpracován i  zrežírován a  hlavně herecky poctivě 
odveden.  

Pět letošních velmi příjemných divadelních večerů 
tradiční soutěžní přehlídky ochotnických divadelních 
spolků v  Chlumci nad Cidlinou ve  jménu místního 
rodáka Václava Klimenta Klicpery s  politováním 
skončilo, tak jako vše, co někdy začíná, po  vyme-
zeném čase skončí. Při symbolickém „zamáčknutí 
slzy“ se  přímo nabízí použití proslulé tradiční 
francouzské fráze pronášené v  souvislosti se  jme-
nováním nového panovníka „77.  ročník Klicperova 
Chlumce skončil, ať žije ročník sedmdesátý 
osmý“.  

Dovolím si na závěr tradičně a o to více upřímně 
poděkovat a  vyslovit velký obdiv všem, kteří se  na 
náročné přípravě a  perfektní realizaci letošního 

ročníku KCH jakkoliv dobrovolně, nezištně či jinak 
podíleli. Byla to opět zdařilá a  dokonale provedená 
kulturní akce s  velmi dobrým výběrem divadelních 
spolků a  jimi nastudovaných inscenací, které diváky 
zcela jistě dokonale pobavily, což je v současné realitě 
společenského života velmi žádoucí počin. Nemohu 
také zapomenut s  osobním poděkováním na  paní 
Veroniku Vejrovou, která velmi ochotně a  vstřícně 
realizovala mou žádost o  rezervaci vstupenek 
na všechna programově soutěžní představení. 

Holík František  
pravidelný a spokojený divák
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N e d ě l n í d o p o l e d n e 
27.  října  2024  se  v  Novém Městě 
neslo v  duchu společného zájmu 
o  přírodu a  díky obrovské aktivitě 
všech dobrovolníků byl tento 
společný čas nejen příjemný, ale 
i užitečný.  

Díky zapojení velkého počtu 
občanů od  dětí až po  seniory 
se  nám podařilo za  jedno dopo-
ledne vysadit přes 60 nových 
stromů. Hrušňová alej se  v  místě 
cyklostezky mezi Novým Městem 
a  Starou Vodou vyskytovala už 
v  dobách minulých. Nyní se  nám 
podařilo tuto alej obnovit, dosázet 
novými stromy a  tímto prospět 
životnímu prostředí. Kladli jsme 
důraz na  citlivě zvolenou výsadbu 
dřevin, která je druhově vhodná pro tuto krajinnou 
lokalitu.  

V rámci projektu jsme také usadili mnoho ptačích 
budek různých velikostí a dravci mohou využívat nové 
berličky.  

Až se  vydáte na  procházku či vyjížďku tímto 
směrem, můžete si udě lat pauzu na  novém 

odpočinkovém místě, které zahrnuje čtyři nové lavičky 
a edukativní panel.  

Za obrovskou ochotu děkujeme paní Ing. Šárce 
Jeřábkové (Rob-Vik, s.r.o., Chudeřice), která nás celým 
projektem provázela.  

Za celou obec chci poděkovat všem dobro-
volníkům, kteří se aktivně zapojili do tohoto projektu. 
Velice si Vašeho nasazení a odvedené práce vážím. 

Za obec Nové Město  
starostka Ilona Luňáková 

„Tento projekt byl podpořen 
z  grantového programu Sázíme 
budoucnost s  KB Penzijní spo-
lečností.“

OBNOVA HRUŠŇOVÉ ALEJE V NOVÉM MĚSTĚ
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NAROZENÉ DĚTI S TRVALÝM POBYTEM V CHLUMCI NAD CIDLINOU

Aneta Žabková 

Anna Hodačová 

Vilém Matys 

Jan Křemenák 

Marek Šanda

Z MATRIKY...

Sňatek uzavřený v penzionu Alwin

9. 11. 2024 

Vladan Kondiolka                                           Strážnice 
Karolína Hrbáčková                                          Teplice 

za matriku Ivona Uchytilová

VZPOMÍNÁME

Rok 2024 nám připomněl smutné výročí 10 let, co nás opustili  

Ivana a Honza Černohlávkovi.  
V našich srdcích jsou stále a při vzpomínkách máme  

často úsměv na tváři.  
Třeba když stojíme na chlumeckém fotbalovém hřišti  

a vzpomeneme na nejvěrnější fanynku,  
která každý domácí zápas stála hned vedle střídačky a při faulu 

domácích zvedala kluky pohledem a volala: "Neválej se a hraj!!!".    
   Nebo když kapitán áčka povzbuzoval svůj tým legendární hláškou: "Nevadí, jsme hezčí".    

Petr, Kristina, Sofi, Péťa a táta Honza.
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ODEŠLI Z NAŠICH ŘAD

Antonín Papšík          73 let 

Alena Tobišková        91 let 

Dobroslav Futera       72 let 

Oldřiška Říhová         85 let 

za evidenci obyvatel Bc. Ladislava Zemanová

Jsou rány,  
které ani čas  nezahojí. 
Je bolest, která nikdy nepřebolí. 

Dne 3. 12. 2024 uplynulo 5 let,  
kdy nás náhle opustil 
náš milovaný syn, bratr,  
manžel a tatínek 

          Miloš Lukeš. 
S láskou vzpomíná celá rodina.

Dne 4. 12. 2024 by oslavil  
70. narozeniny  

pan Josef Kebr  
ze Staré Vody.  

S láskou vzpomíná manželka 
Marcela, syn a dcera s rodinami.

Kdo v srdcích žije, neumírá…        (F. Hrubín) 
Dne 5. prosince 2024 uplyne 20 let od úmrtí  

pana Ladislava Těšíka,  
dne 10. prosince 2024 uplyne 30 let od úmrtí  

paní Marie Těšíkové,  
z Chlumce nad Cidlinou. 

S láskou stále vzpomínají dcery s rodinami.  
Děkujeme všem za tichou vzpomínku.

Dne 17. prosince uplyne 20 let, 
kdy nás opustil  

pan Ladislav Heger. 

S láskou vzpomínají manželka, 
synové s rodinami  
a bratr s rodinou.

Dne 23. 12. 2024 uplyne  
25 smutných let od úmrtí mého 
manžela  

Františka Hájka. 
S láskou v srdci stále vzpomíná 
manželka, dcera Martina  
a Petra s rodinami.

Dne 29. prosince 2024 tomu bude 1 rok,  
co nás navždy opustila milovaná maminka, babička, prababička,  

paní MILADA BRADNOVÁ  
z Chlumce nad Cidlinou. 

S láskou vzpomínáme celá rodina. 



 67

INZERCE



 68

INZERCE



 69

INZERCE



 70

INZERCE



 71

INZERCE



 72

INZERCE



 73

INZERCE



 74

INZERCE



 75

INZERCE



 76

INZERCE



 77

INZERCE

PRODÁM  
DVOUKOLOVÝ VÝSUVNÝ  

HASIČSKÝ ŽEBŘÍK  
ZA TRAKTOR, TYP: ZD - 12. 

VOLEJTE: 721 626 220

Prodám  VW Caddy Maxi,  
rok 2015, motor 2,0 Tdi 103 Kw, 

7 míst. 
Vůz v top stavu. 

VOLEJTE: 721 626 220
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